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Story by Kevin Vimal

FROM its humble beginnings in 
1965 as the first ever oat mill 
to be established in Southeast 

Asia, Federal Oats Mills (FOM) has 
made giant strides culminating in the 
launch of its new cutting-edge oat pro-
cessing plant.

Spanning a total floor area of 
260,000sq ft in Simpang Ampat, the 
facility was opened on Sept 21.

They are now the 13th largest ex-
porter of oat products worldwide!

The cornerstone of FOM’s recent 
success lies in its strategic invest-
ments in advanced technology. 

Its new plant, representing an invest-
ment of RM135 million, specialises in 
producing a diverse range of oat prod-
ucts, such as oat flakes, klined dried 
hulled oats, oat bran and oat flour.

It is learnt that FOM operates at a 
milling capacity of 10 metric tons per 
hour and an estimated 60,000 metric 
tons per year.

Representing Chief Minister Chow 
Kon Yeow, state Local Government, 
Town and Country Planning Committee 
chairman H’ng Mooi Lye said FOM’s 
expansion is a testament to Penang’s 
sustainable investment location.

“Penang’s conducive environment 
not only allows industry players to 
participate and thrive, but also bears 
witness to a sincere commitment to-
wards the state’s well-being.

“I am optimistic of the FOM facil-
ity’s capabilities to achieve greater 
heights in the years to come.

“Apart from this, I was also made 
to understand that this new facility is 
expected to create hundreds of job op-
portunities, from skilled technicians 
operating the machinery to administra-
tive staff managing operations, logis-
tics personnel and skilled profession-
als,” H’ng said in his speech during the 
opening ceremony of the new facility.

Meanwhile, FOM deputy managing 

director Michael Chew Kian Hong said 
that FOM’s commitment remains the 
same, which is to reinforce its capac-
ity and product line strength, provid-

ing substantial room for growth and 
expansion to meet the needs of the 
market.

From its inception, FOM has dem-

onstrated a commitment to excel-
lence, quickly gaining recognition for its 
dedication to quality and innovation.

In 1970, shortly after its establish-
ment, FOM introduced the iconic Cap-
tain brand, which rapidly gained traction 
in the Middle East, as well as the South-
east Asia market.

This pivotal success paved the way 
for FOM to gradually expand its global 
export footprint, making Captain Oats 
a household name in over 30 countries 
across the globe.

The company currently exports oats 
to countries such as Saudi Arabia, Iran, 
Bahrain, the Philippines, Bangladesh 
and others.

Also present during the event were 
the Chief Minister's then special in-
vestment adviser Datuk Seri Lee Kah 
Choon, FOM managing director Chew 
Soo Eng and InvestPenang chief execu-
tive officer Datuk Loo Lee Lian.

Oat firm’s RM135mil 
state-of-the-art facility  

H'ng (right) receiving a token of appreciation from Kian Ong while Soo Eng 
(centre) looks on.

A view of the 
Federal Oats Mills 
facility in Simpang 
Ampat.
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BOTH the Penang Island 
City Council (MBPP) and the 
Seberang Perai City Council 
(MBSP) now have their full 
quota of 24 councillors after 
Umno  named its three candi-
dates for the positions.

They are Datuk Abdul 
Razak Abdul Rahman, 54, for 
MBPP, and Datuk Mohd Noor 
Ahmad and Datuk Omar Abdul 
Hamid, both 64, for MBSP.

The other councillors had 
been sworn in on Oct 2.

The terms of all the coun-
cillors ends on Dec 31, 2024.

State Local Government, 
Town and Country Planning 
Committee chairman Jason 
H’ng Mooi Lye who made this 
announcement at a press con-
ference in Komtar on Oct 5.

“I hope that these new ad-
ditions will take this opportu-
nity to work together for the 
greater good of MBPP and 

MBSP,” H’ng said.
Abdul Razak, an executive 

with Tenaga Nasional Ber-
had, currently serves as the 
Jelutong Umno chief and is a 
member of the Penang Umno 
committee. 

He said he would serve 
with dedication and hope to 
make a difference in other 
people’s lives.

Mohd Noor, the Batu Kawan 
Umno chief as well as the Pen-
ang Umno communications 
head, expressed his gratitude 
to his party for the appoint-
ment as an MBSP councillor. 

Omar, a former Permatang 
Berangan assemblyman as 
well as the Tasek Gelugor 
Umno chief, expressed his 
confidence of contributing to 
the betterment of Penang by 
leveraging on his 30 years of 
political experience.

The press conference was 

also attended by Sungai Acheh 
assemblyman Rashidi Zinol, 
the state executive council-
lor for Trade, Entrepreneurial 
Development, and Rural De-
velopment; Sungai Pinang as-
semblyman Lim Siew Khim, 
who is also the state executive 
councillor for Social Develop-
ment, Welfare and non-Islamic 
Religious Affairs;  and MBPP 
councillors Nicholas Theng 
Jie Wey, Rohaizat Hamid, Ko-
ay Gaik Kee, Benji Ang Ming 
Quan and Choong You Ray. 

(From left) Mohd Noor, Omar and Abdul Razak are ready to serve.

Story by Edmund Lee, Riadz 
Akmal and Norman Sim
Pix by Muhamad Amir Irsyad 
Omar and Adleena Rahayu 
Ahmad Radzi

A TOTAL of 23 councillors, 
12 of whom are new 
faces from various back-

grounds, have been appointed 
as Penang Island City Council 
(MBPP) councillors for the 2023 
- 2024 term. 

Their appointments take ef-
fect from Oct 1 until Dec 31, 
2024.

They were sworn in in a cer-
emony at the City Hall in Espla-
nade on Oct 2.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow, who witnessed the swear-
ing-in ceremony, congratulated 
all the selected councillors.

"On behalf of the state, I wel-
come their appointments and I 
hope they will serve the locals 
diligently and are committed 
to ensuring Penang moves to 
greater heights.

"Bridging the connection be-
tween the state and the people, 
the councillors play a respon-
sible role in delivering their ser-
vices," said Chow in his speech 
before witnessing the swearing-
in ceremony.

Chow also thanked both 
long-time councillors Harvinder 
Singh and Datuk Francis Joseph 
for their services to the council. 

All the councillors who were 
sworn in are aged between 24 
and 61.

Chow hoped the new coun-
cillors would continue to 
strive their best to achieve 
the goal of the state’s Pen-
ang2030 vision.

"As I have stated before, 
I will continue to deliver my 
best for the state by bringing 
in more infrastructure proj-
ects for the betterment of 
Penangites," he added.

State Local Government, 
Town and Country Planning 
Committee chairman Jason 
H'ng lauded the appointment 
of the 23 councillors.

"The state has always been 
prioritising the efforts of both 
the city councils, MBPP and 
the Seberang Perai City Council 
(MBSP) to increase the quality 
of life of the community.

"Many projects that will ben-
efit the people are in the pipe-
line," he said.

H'ng said Umno would 
have three representatives 
- one as an MBPP council-
lor and the remaining two as 
MBSP councillors.

"Under the regulations, a 
council can be formed once 
it has eight councillors," he 
added.

MBPP mayor Datuk A. 
Rajendran, in his speech, 
extended his heartfelt grati-
tude to the councillors' ap-
pointments.

Among those present were 
Deputy Chief Minister I Da-
tuk Dr Mohammad Abdul Ha-
mid, Deputy Chief Minister II 
Jagdeep Singh Deo, the then 
State Secretary Datuk Mohd 
Sayuthi Bakar and state as-
semblymen.

Pic low resolution, pls resend, TQ

Umno names three 
candidates for councillor posts  

Chow with Rajendran (on Chow's right) and H'ng in a group photo 
with the councillors after the swearing-in ceremony.

The list of MBPP 
councillors:
1 Alan Lim Wei Lun (DAP) 
2 Benji Ang Ming  Quan  
 (DAP) - New 
3 Choong You Ray 
 (DAP) - New
4 Koay Gaik Kee (Gueno)  
 (DAP) - New
5 Lee Seng Hwai 
 (DAP) - New
6 Quah Boon Lim (DAP)
7 Rohaizat Hamid (DAP)
8 Tan Soo Siang (DAP)
9 Theng Jie Wey (DAP) 
10 Vickneson a/l Rajendran  
 (Soresh) (DAP) - New
11 Abdul Latif Mohamad  
 (PKR)
12 Chan Soon Aun (PKR) -  
 New
13 Tan Chiew Choon (PKR) 
14 Mohd Suhairi Arumugam  
 Abdullah (PKR) 
15 Hari Krishnan a/l   
 Ramakrishnan (PKR)
16 Shafiz Rahim Raja  
 (PKR) - New
17 Mohd Roshidi Roslan  
 (PKR)  - New
18. Ooi Mei Mei (PKR) - New
19. Mohd Hafiz Abd Aziz  
 (Amanah)
20 Mohd Faruk Abdul  
 Rahman (Amanah)
21 Saiful Azwan Abd Malik  
 (Amanah) - New
22. Bakar Noordin (Amanah)  
 - New
23 David Chen Wooi Teong  
 (NGO) - New
24 Datuk Abdul Razak Abdul  
 Rahman (Umno) - New

12 new faces 
sworn in as 
MBPP councillors



N E W SBULETIN MUTIARA NovemBER 1  – 15, 2023 3

TWELVE new faces have 
been appointed among 
the 22 Seberang Perai 

City Council (MBSP) council-
lors for the 2023/2024 term.

The new faces are Zainuddin 
Mohamed (PKR), Nurhidayah 
Che Rose (PKR), Muhammad 
Fadzli Roslan (PKR), Predeeb 
Kumar Kalidass (PKR), Lim 
Chee Chien (Darwim Lim) 
(PKR), Nur Aishah Zainol 
(PKR), Muhammad Fitri Termizi 
(Amanah), Chong Wei Hoong 
(Derick) (DAP), Linggeswaran 
Charmar (DAP), Ng Wai Leong 
(Victor Ng) (DAP), Ponnudurai 
Anthony Srinvasagam (DAP) 
and Benson Neoh Kah Wei 
(Penang Chinese Chamber of 
Commerce).

They took their oaths in a 
swearing-in ceremony before 
Chief Minister Chow Kon Yeow, 
Deputy Chief Minister I Prof Da-
tuk Dr Mohamad Abdul Hamid, 
State Local Government, Town 
and Country Planning Commit-
tee chairman Jason H’ng Mooi 
Lye, Bagan MP Lim Guan Eng 
and MBSP mayor Datuk Azhar 

Arshad at the MBSP headquar-
ters in Bandar Perda, Bukit 
Mertajam on Oct 2.

The tenure for the council-
lors is from Oct 1, 2023 until 
Dec 31, 2024.

In his speech, Azhar con-
gratulated all the appointed 
councillors.

He urged them to work with 
the city council and give their 
best service to the people of 
Seberang Perai.

H’ng also congratulated all 
the new councillors and said 
the performances of the re-
spective councillors will be 
monitored in accordance with 
the KPI (key performance indi-
cator).

“We want the councillors 
appointed by the state gov-
ernment to be able to commit 
themselves to the people and 
carry out their duties with in-
tegrity,” he said.

Chow also congratulated the 
22 councillors and urged them 
to carry out their duties diligent-
ly and effectively to serve the 
people on the mainland.

“I would also like to thank 
the former MBSP councillors 
for everything they have done 
and their contributions to the 
city council,” he said.

Also present during the 
swearing-in ceremony were 
state Social Development, Wel-
fare and Non-Islamic Religious 
Affairs Committee chairman 

Lim Siew Khim, state Agrotech-
nology, Food Security and Co-
operative Development Com-
mittee chairman Fahmi Zainol, 
and assemblymen Goh Choon 
Aik (Bukit Tambun), Phee Syn 
Tze (Sungai Puyu), Kumaran 
Krishnan (Bagan Dalam), Chee 
Yeeh Keen (Bagan Jermal) and 
Heng Lee Lee (Berapit). 

CREATING awareness among 
Penangites on the importance 
of Gender Responsive and Par-
ticipatory Budgeting (GRPB) ap-
proach will be one of the main 
focuses of newly-appointed 
state executive councillor Lim 
Siew Khim (pic).

Lim, who oversees the Social 
Development, Welfare and Non-
Islamic Religious Affairs portfo-
lio, said it is important for the 
people of Penang to ride on this 
platform.

“My office will organise more 
programmes and activities to 
promote the GRPB approach.

“We want everyone to under-
stand GRPB.

“We want to listen to their 
ideas and suggestions on how 
to make Penang a better state.

“Be it from installing street 
lights, repainting high-rises, 
building a basketball court or 
others. All of these matter to 

us and we take their requests 
seriously,” Lim (pix) told Buletin 
Mutiara during an exclusive in-
terview at her office in Komtar 
recently.

Lim said she would also fo-
cus on the efforts to create 
safe spaces for families, com-
bat domestic violence and pro-
vide support for victims through 
various initiatives under the 
Penang Women’s Development 
Corporation (PWDC).

“We want to emphasise 
more on the 
safe family 
policy through 
the ‘First Sup-
port Point’ ini-
tiative that was 
launched in 
2021.

“ T h i s 
is im-
po r t an t 
because 

when a family is free from any 
form of domestic violence, it 
will be happier and eventually 
can contribute to the state and 
country.

“As of now, the state has 
a total of 245 First Support 

Point officers sta-
tioned across 
50 locations, 
i n c l u d i n g 
state repre-
sentatives 
s e r v i c e 
c e n t r e s , 

District 
a n d 

Land offices, non-governmen-
tal organisations (NGOs), and 
houses of worship.

“We will add more locations 
after this, such as at the surau, 
mosque, and various state gov-
ernment agencies, so that they 
can also play their roles.

“Various workshops have 
been conducted for the officers 
and volunteers to explain more 
about the objective of the First 
Support Point and to enhance 
their skills in handling cases of 
domestic violence,” she said.

 On another matter, Lim said 
she would also give priority to 
the education and welfare of 
underprivileged children.

 “We do not want to see 
them drop out of school due to 

poverty.
 “So, I will do my best, 

through the Welfare MMK 
(State Executive Council), 
to help them,” she said.

Spreading awareness of GRPB concept

(Front row, from left): Siew Khim, Mohamad, Guan Eng, Chow, 
Azhar, H’ng, Fahmi together with Phee (second row, second 
from left), Goh (second row, fourth from left), Chee (second row, 
fifth from left), Kumaran (second row, sixth from left) and Heng 
(second row, seventh from left) in a group photo with all the 
newly-appointed councillors. 

The list of MBSP 
councillors:
1 Zainuddin Mohamed 
 (PKR) – New
2 Nurhidayah Che Rose  
 (PKR) – New
3 Muhammad Fadzli Roslan  
 (PKR) – New
4 Predeeb Kumar Kalidass  
 (PKR) – New
5 Lim Chee Chien 
 (Darwim Lim) (PKR) – New
6 Nur Aishah Zainol 
 (PKR) – New
7. Muhammad Fitri Termizi  
 (Amanah) – New
8. Chong Wei Hoong (Derick)  
 (DAP) – New
9 Linggeswaran Charmar  
 (DAP) – New
10. Ng Wai Leong (Victor Ng)  
 (DAP) – New
11 Ponnudurai Anthony  
 Srinvasagam (DAP) – New
12 Benson Neoh Kah Wei  
 (Penang Chinese Chamber  
 of Commerce) – New
13 Normahani Muhamad  
 (Amanah)
14 Anuar Yussoff (PKR)
15 Heng Yeh Shiuan (DAP)
16 Ong Jing Cheng (PKR)
17 Bernard Cheen Goon Hooi  
 (DAP)
18. Ooi Yong Wooi (DAP)
19. Ngoh Cheng Hai (DAP)
20. Ng Yee Siang (David)  
 (DAP)
21. Teh Chuann Yien (Rachel)  
 (DAP)
22 Norly Masitah Mohamed  
 Noor (PKR)
23 Datuk Mohd Noor Ahmad  
 (Umno) - New
24 Datuk Omar Abdul Hamid  
 (Umno) - New

22 MBSP 
councillors 
take oath
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 Story and pix by K.H. Ong

STAYING true to Pen-
ang’s unity in diversity 
motto, the “Light in 

George Town” Mid-Autumn 
Charity Lantern Walk saw a 
multi-racial crowd among its 
more than one thousand par-
ticipants.

This delightful procession 
led them from Jalan Green Hall 
to the iconic clock tower in Light 
Street before circling back via 
the Esplanade on Sept 30.

Beyond the beautiful lan-
terns of various shapes and 
sizes, what truly stood out was 
the heartwarming display of the 
muhibbah spirit, as individu-
als from diverse backgrounds 
came together to celebrate 
this traditional Chinese cultural 
event.

Leading the lantern walk was 
a lively lion dance troupe, which 
injected vigour and spectacle 
into the event.

Upon returning to Jalan 

Green Hall, the attendees were 
treated to a captivating Chinese 
dance performance and an ex-
hilarating Chinese drum perfor-
mance by young pupils. 

Pupils from The Learning 
Kingdom Education then de-
lighted the crowd with a singing 
session. This was followed by a 
lantern parade showcasing the 
creative efforts of 13 contes-
tants from various schools.

Several booths that were at 
the event grounds offered an 
array of engaging activities, 
particularly for the children. 
These included mooncake 
making, archery, face paint-
ing, tree chopping, and a rab-
bit ring toss.

Jointly organised by MPKK 
Pkyett/Northam Road and The 
Learning Kingdom Education, 
the event successfully raised 

RM12,000 for a charitable 
cause.

Johnny Chee Chong Chew, 
chairman of the MPKK Pkyett/
Northam Road, presented the 
proceeds to Penang SEED, a 
non-governmental organisation 
dedicated to providing quality 
and equal opportunities for un-
derprivileged children.

Tan Lean Kee, the wife of 
Chief Minister Chow Kon Yeow, 
graced the event and later pre-

sented prizes to the talented 
young winners of the lantern-
making contest.

Dr Lee Eng Wah, chief execu-
tive officer of The Learning King-
dom Education, emphasised 
that the charity event not only 
aimed to preserve and promote 
traditional values of Chinese 
culture but also showcased a 
sense of social responsibility 
and caring for others.

1

2

3

4

Display 
of joyful   

unity
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A COLOURFUL lantern pa-
rade, engaging arts and crafts 
workshops, mesmerising lion 
dance, spirited boria perfor-
mance and various stage acts 
illuminated the night at the 
“Pesta Tanglung Bersama Ko-
muniti Sungai Pinang” on the 
night of Sept 30.

Hundreds of visitors attend-
ed the festival as early as 7pm 
to take part in the joyous occa-
sion at the Automall in Karpal 
Singh Drive.

The festival was jointly or-
ganised by the Sungai Pinang 
service centre and Jelutong 
parliamentary constituency 
service centre.

Besides that, DIY booths 
were also set up to educate 
the public on crafting tradition-
al items such as lanterns and 
mooncakes, among others.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow, who was present, said 
the Mid-Autumn Festival is a 
culturally significant event for 

the Chinese community in Ma-
laysia and worldwide, second 
only to Chinese New Year.

“It is usually marked by fam-
ily reunions, a full moon view-
ing and the consumption of 
mooncakes. It is also regarded 
as an auspicious day for wed-
ding ceremonies.

“In essence, the Mid-Au-
tumn Festival is a traditional 
celebration that places great 

importance on culture, family 
bonds and the opportunity to 
celebrate as a community.

“I am so proud to see so 
many people from all walks 
of life coming together for this 
event.

“This shows that cultural 
diversity is the quality that de-
fines the uniqueness of Pen-
ang,” he said.

Also present were state 

Social Development, Welfare 
and Non-Islamic Religious Af-
fairs Committee chairman Lim 
Siew Khim, who is also Sungai 
Pinang assemblyman, and Jel-
utong MP RSN Rayer.

Meanwhile, Lim said the fes-
tival is important to encourage 
families to appreciate cultural 
heritage as traditional cultural 
practices play a pivotal role in 
strengthening family ties.

Tanglung festival lights up Sungai Pinang

Chow, Lim (third from left) and Rayer (fourth from left) joining the colourful lantern parade at the 
Automall in Karpal Singh Drive. 

He said the proceeds 
from the event donated to 

Penang SEED align perfectly 
with the mission of The Learn-
ing Kingdom Education.

“We understand that educa-
tion is not just about transmit-
ting knowledge, but also about 
passing on values and cultural 
traditions.

“As educators, we recog-
nise the power of education in 
preserving traditional cultural 
values and fostering under-
standing and also respect.

“Today’s celebration not 
only provides an opportunity to 
strengthen the bond between 
parents and children but also 
aims to spark children’s in-
terest in traditional culture 
through a variety of games, 
allowing them to explore the 

beauty and mysteries of Chi-
nese culture,” Lee said in his 
speech.

Penang SEED president 
Inna Lee Yin Nah said they 
have initiated a programme, 
called the Academic Mentor 
Programme at Kedah Road to 
assist children of low-income 
families in their studies.

The event was also at-
tended by Pengkalan Kota 
assemblyman Wong Yuee 
Harn, Lau Keng Ee, the po-
litical secretary to the chief 
minister; Alan Lim Wei Lun, 
a councillor with Penang Is-
land City Council; Seah Kok 
Heng, the official ambassa-
dor of Crime Consciousness 
& Public Safety Society; and 
Goh Bee Chow, the chairman 
of Chin Kang Hoay Kuan.

5

6

7

1. Tan and Lee in a photo 
with winners of the lantern-
making contest. 

2. Tan showing a girl how 
to make a mooncake at the 
charity lantern walk.

3. Methodist Girls School 
students participating in the 
lantern walk with joy.

4. Another group of MGS 
students having fun at the 
lantern walk.

5. A father guiding his 
daughter to hit the target in 
the archery activity. 

6. A boy successfully hooks 
a carrot, eliciting cheers 
from an enthusiastic official.

7. It was a display of 
unity as participants 
of different races 

took part in 
the lantern 
walk. 
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JPJ 04-656 4131
04-398 8809

JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN 04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-291 0100

011-5670 6261
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Saluran Rasmi Kempen Penang Lawan Covid-19

ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F)

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F)

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 
(F)

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
baganjermal2023@gmail.com

(T) 
(F)

N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
Leeboonheng24@hotmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com 

(H) 016 - 417 2548

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F)

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F)

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Nor Zamri Latiff (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123
04 - 642 7777

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115
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செபராங் செயா - செபராங் பிறை மாநகர் 
கழக (எம்.பி.எஸ்.பி) கவுன்சிலர்களாக 13 
புதிய முகங்கள் உடபட சமாத்தம் 22 பபர் 
இந்த ஆண்டு அகபடாபர் 1 மு்தல் டிெம்பர் 
31, 2024 வறர நியமிககபபடடுள்ளனர்.

மாநில மு்தலறமசெர் பம்தகு 
ொவ் சகான் இபயாவ் முன்னிறலயில் 
கவுன்சிலர்கள் ப்தவிப பிரமாணம் எடுததுக 
சகாண்டனர்.

இந்த 13 புதிய முகங்களில் மூன்று 
இநதியர்களான  சபான்னுதுறர 
அநப்தானி �னிவாெகம், லிங்பகஸ்வரன் 
ெர்மார் மற்றும் பிரதீப குமார் காளி்தாென் 
ப்தர்நச்தடுககபபடடனர்.

இநநிகழ்சசியில், மு்தலாம் துறண 
மு்தலறமசெர் டதப்தா டாகடர் முகமது 
அபதுல் ஹமீட, எம்.பி.எஸ்.பி பமயர், 
டதப்தா அொர் அர்்ாத;  ஊராடசி, நகர 
மற்றும் புைநகர் திடடமிடல் ஆடசிககுழு 
உறுபபினர் சஹங் பமாய் லாய் மற்றும் 
முன்னாள் மு்தலறமசெர், லிம் குவான் எங் 
மற்றும் ெடடமன்ை உறுபபினர்கள் கலநது 
சகாண்டனர்.

எம்.பி.எஸ்.பி பமயர் டதப்தா அொர் 
அர்்ாத ப்தவிப பிரமாணம் எடுததுக 
சகாண்ட அறனவருககும் நல்வாழ்ததுககள் 
ச்தரிவிததுக சகாண்டார்.

கவுன்சிலர்கள் எம்.பி.எஸ்.பி உடன் 
இறணநது சபாது மககளின் நலனுககாக 
சிைந்த பெறவறய ஆற்ை பவண்டும் என 
வலியுறுததினார்.

கவுன்சிலர்கள் எம்.பி.எஸ்.பி இன் 

எம்.பி.எஸ்.பி கவுன்சிலரகள் 
மககளுககுச் சிறந்த சேவை 
ைழஙக சைண்டும் - சமயர

ப்தசிய ரீதியில் பிரமிககும்  குடும்பதற்த 
றமயமாகக சகாண்ட பசுறம மற்றும் 
விபவக மாநிலதற்த உருவாககு்தல் எனும் 
பினாங்கு2030 இலககுககு ஏற்ப செபராங் 
பிறைறய ‘மககறள றமயபபடுதது்தல்’ 
என்ை அணுகுமுறையுடன் ஒரு நிறலயான 
மற்றும் விபவகமான நகரமாக பமம்படுத்த 
பவண்டும் என்றும் ொவ் வலியுறுததினார்.

“கடந்த 23 ஆண்டுகளாக ஆராய்சசி 
மற்றும் பமம்பாடு(R&D) பிரிவில் மூத்த 
சபாறியியலாளராகப பணிபபுரிந்த 
சபான்னுதுறர அநப்தானி �னிவாெகம் 
அவர்கள் கவுன்சிலராகப ப்தவிபபிரமாணம் 
எடுததுக சகாண்டார்.

“பிறையில் பிைநது வளர்ந்த நான் 
எம்.பி.எஸ்.பி இல் கவுன்சிலராகப 
ப்தவிபயற்ைதில் மிகக மகிழ்சசி 
அறடகிபைன். நான் உள்ளூர் குடிமகன் 
என்ப்தால் சபாது மககள் எதிர்பநாககும் 
பிரசெறனகறள நன்கு அறிபவன்.

“எனககு மூன்று பபார்டபபாலிபயா 
வழங்கபபடடது. அவ்வறகயில், நிர்வாகம் 
& நிதி செயற்குழுவின் கீழ் எம்.பி.எஸ்.பி 
இன் சகாள்றக, வரவு செலவு, மதிபபீடு 
வரி ஆகியறவ கண்காணிககபபடடு 
பமம்படுத்த இலககு சகாண்டுள்பளன்.

“பமலும், உரிமம் மற்றும் அமலாகக 
செயற்குழுவின் கீழ் உணவக வளாகங்களில் 
காலியாக இருககும் இடங்களில் அங்காடிக 
கறட வியாபாரிகளுககு வாய்பபு வழங்க 
உதப்தசிபபபன் என  சபான்னுதுறர 
அநப்தானி �னிவாெகம் ச்தரிவித்தார்.

“படடர்சவார்த பகுதியில் சில குறிபபிடட 
இடங்கள் அறடயாளம் காணபபடடு 
அவ்விடங்கள் சுற்றுலா ்தலங்களாக 
பமம்படுத்தபபடும். பமலும், இரவுச ெநற்த 
ச்தாடங்குவ்தற்கும் திடடமிடுவ்தாகப 
புதிய்தாக ப்தவிபயற்ை லிங்பகஸ்வரன் 
ெர்மார் முததுச செய்திகள் நாளி்தழுககு 
அளித்தப பபடடியில் இவ்வாறு கூறினார்.

“இரவுச ெநற்தயில் வியாபாரம் 

முன்பனற்ைததிற்கு அவர்களின் கடறமறய 
சிைந்த ஆற்ை பவண்டும். பமலும், 
ஒவ்சவாரு கவுன்சிலர்களின் செயல்பாடுகள் 
KPI (முககிய செயல்திைன் குறியீடு) 
அடிபபறடயில் கண்காணிககபபடும் என்று 
ஊராடசி, நகர மற்றும் புைநகர் திடடமிடல் 
ஆடசிககுழு உறுபபினர் சஹங் பமாய் 
லாய் கூறினார்.

“மாநில அரொங்கத்தால் நியமிககபபடும் 
கவுன்சிலர்கள் மககளின் நலனுககாக, 
்தங்கள் கடறமறய பநர்றமயுடன் 
சவளிபபறடத ்தன்றமயுடனும் செய்ய 
பவண்டும் என்று நாங்கள் விரும்புகிபைாம்.

"புதி்தாக நியமிககபபடட அறனதது 
கவுன்சிலர்களும் எம்.பி.எஸ்.பி பமயர் 
டதப்தா அொர் அர்்ாததுடன் இறணநது 
ஒரு குறடயின் கீழ் ஊழியர்களுடன் 
இறணநது செபராங் பிறைறய ஒரு 
சிைந்த இடமாக உருவாகக பணியாற்ை 
பவண்டும்," என்று பகடடுக சகாண்டார்.

புதி்தாக நியமிககபபடட 22 
கவுன்சிலர்களுககும் மாநில மு்தலறமசெர்  
நல்வாழ்ததுககள் ச்தரிவித்ததுடன், 
பினாங்கு சபருநிலததில் உள்ள 
மககளுககுச பெறவ செய்ய ்தங்கள் 
கடறமகறள விடாமுயற்சியுடன் திைன்பட 
செய்யுமாறு வலியுறுததினார்.

"முன்னாள் எம்.பி.எஸ்.பி கவுன்சிலர்கள் 
அவர்களின் பெறவகளுககும், மாநகர் 
கழகததின் முன்பனற்ைததிற்கு அவர்கள் 
ஆற்றியப பங்களிபபுககும் நன்றிக கூை 
விரும்புகிபைன்.

செய்வது மடடுமின்றி குடும்பப 
பாங்கான நடவடிகறககள் குறிபபாக 
குழநற்தகறள றமயமாகக சகாண்ட 
விறளயாடடுகள் சுற்றுலாத துறைறயயும் 
பமம்படுத்தககூடும்,” என்ைார்.

“பினாங்கு சபருநிலததில் ஆற்ைல் 
பெமிபபு குறிபபாக மின் ஆற்ைல் பெமிபபில் 
கவனம் செலுத்தபபடும். இது ச்தரு 
விளககுகள், இரகசிய கண்காணிபபு 
பகமராககள் மற்றும் பிை மின்ொரப 
பயன்பாடுகளுககும் சபாருநதும், 
என்ைார். 

இ்தன் மூலம், மின்ொரப பயன்பாடுக 
குறைககபபடடு பொலார் பயன்பாடடுககு 
முககியததுவம் அளிககபபடும்,” என்று 
கவுன்சிலர் பிரதீப குமார் காளி்தாென் 
கூறினார்.

எம்.பி.எஸ்.பி இல் புதியதாக நியமிககப்பட்ட கவுன்சிலரகளு்டன் மாநில முதலமமச்சர மமதகு 
்சாவ் ககான் இமயாவ், எம்.பி.எஸ்.பி மமயர, ்டதமதா அ்சார அர்ாத(நடுவில்), ஆடசிககுழு 
உறுபபினரகள் மற்றும் ்சட்டமன்்ற உறுபபினர குழுப்ப்டம் எடுததுக ககாண்டனர.

க்பான்னுதுமை அநமதானி �னிவா்சகம்.

லிஙமகஸ்வைன் ்சரமார எம்.பி.எஸ்.பி கவுன்சிலைாகப ்பதவிப பிைமாணம் எடுததுக ககாண்டார.

பிைதீப குமார காளிதா்சன்.  



3செய்திகள்முத்துச் செய்திகள் et«g® 1-15, 2023

பெடரல் ஓட்ஸ் மில்ஸ் 
ரிம135 மில்லியன் 

மு்தலீட்டில் அதிநவீன 
ைேதி அறிமுகம்

2

ொவி - முததியாரா இண்டா அடுககுமாடிக 
குடியிருபபில் சமாத்தம் 45 மலிவு விறல 
பிரிவு ‘சி’ வீடடு விண்ணபப்தாரர்கள் 
அண்றமயில் சிம்பாங் அம்பாடடில் ்தங்கள் 
வீடுகளுககான ஒபபு்தல் கடி்ததற்தப 
சபற்ைனர்.

மாநில வீடடுவெதி மற்றும் சுற்றுசசூழல் 
ஆடசிககுழு ்தறலவர் டதப்தா� 
சுந்தராஜூ பொமு, ்தகுதிபசபற்ை 
அறனதது சபறுநர்களுககும் ஒபபு்தல் 
கடி்தங்கறள வழங்கினார். இந்த வீடுகறள 
வழங்குவது அவர்களின் வாழ்கறகத 
்தரதற்த பமம்படுத்த பங்களிககும் என்று 
அவர் நம்பிகறக ச்தரிவித்தார்.

இந்த முததியாரா இண்டா அடுககுமாடி 

ெுரு - ச்தன்கிழககு ஆசியாவில் 1965 
ஆம் ஆண்டு நிறுவபபடட மு்தல் ஓடஸ் 
நிறுவனமான ஃசபடரல் ஓடஸ் மில்ஸ், 
சிம்பாங் அம்பாடடில் 260,000 ெதுர 
அடி பரபபளவில் அ்தன் புதிய அதிநவீன  
ஆறலறயத திைநதுள்ளது.

இந்த நிறுவனம் ்தற்பபாது உலகளவில் 
ஓடஸ் சபாருடகறள ஏற்றுமதி செய்யும் 
13வது சபரிய நிறுவனமாகத திகழ்கிைது.

 FOM நிறுவனம் அ்தன் அதிநவீன 
ச்தாழில்நுடபததின் துறணயுடன் வியூக 
மு்தலீடு செய்துள்ளது. இந்தப புதிய 
ஆறல ரிம135 மில்லியன் மு்தலீடு மூலம் 
பலவி்தமான ஓடஸ் ்தயாரிபபுகறளத 
்தயாரிபபதில் நிபுணததுவம் சபற்ைதுள்ளது.

FOM ஒரு மணி பநரததிற்கு 10 
சமடரிக டன் மற்றும் வருடததிற்கு 
60,000 சமடரிக டன் ்தயாரிககும் என 
மதிபபிடபபடடுள்ளது.

FOM நிறுவனததின்  விரிவாககம் 
பினாங்கு மாநிலம்  நிறலயான மு்தலீடடுத 
்தலமாக திகழ்வற்தச சித்தரிககிைது என்று 
ஊராடசி, நகர் & புைநகர் திடடமிடல் 
ஆடசிககுழு உறுபபினர் மாண்புமிகு பஜென் 
சஹங் மூய் லாய் ச்தரிவித்தார்.

 “பினாங்கின் ொ்தகமான சூழல், 
ச்தாழில்துறை வீரர்கள் பங்பகற்கவும், 
மு்தலீடுச செய்யவும் அனுமதிககிைது. 
அப்தபவறளயில், மாநிலததின் 

இவைஞரகளுககுப் புதிய வீடவமப்புத் 
திட்டம் அறிமுகம் - சுந்தராஜு

முததியாைா இண்டா 
அடுககுமாடி குடியிருபபு 
க்பறுநருககு  ஆடசிககுழு 
உறுபபினர சுநதைாஜு ஒபபுதல் 
கடிதம் வழஙகினார.

குடியிருபபிற்கு விண்ணபபித்த 56 பபரில், 45 
பபர் அண்றமயில் நடந்த ஒபபு்தல் கடி்தம் 
வழங்கும் விழாவில் கலநது சகாண்ட்தாக 
சுந்தராஜூ அறிவித்தார்.

“ெம்மந்தபபடட வீடடு உரிறமயாளர்கள் 
அவர்களின் வீடுகறள சவளிநாடடினருககு 
வாடறகககு விடாமல், அவர்களுகசகன 
அந்த வீடுகறளப பயன்படுத்த பவண்டும் 
என்று வலியுறுததினார்.

“உரிறமயாளர்கள் ்தங்கள் வீடுகறள 
சவளிநாடடவர்களுககு வாடறகககு 
விடுவற்தத ்தறடசெய்யும் ெடடதற்த 
உருவாகக மாநில அரசு திடடமிடடு 
வருகிைது.

"நான் சவளிநாடடவருககு எதிரானவன் 

அல்ல, அப்தபவறளயில் அவர்களுககு 
வீடுகறள வாடறகககு விடுவ்தால் மற்ை 
குடியிருபபாளர்களுககு அசெௌகரியதற்த 
ஏற்படுததும்.

"மாநில அரசு வீடுகள் 
ப்தறவபபடுபவர்களுககு வீடுகறள வழங்கி 
அ்தன் சபாறுபறப நிறைபவற்றியுள்ளது. 
அப்தபவறளயில், உரிறமயாளர்கள் 
அவர்களின் வீடுகளின் நலன் மீதும் 
சபாறுபபபற்க பவண்டும்," என்று அவர் 
பகடடுகசகாண்டார்.

பமலும், வீடடுப சபறுநர்கள்  அடுத்த 
10 ஆண்டுகளுககு விற்க முடியாது 
என்பற்தயும் அவர் நிறனவூடடினார்.

அதுமடடுமல்லாமல், அண்றமயில் 
ரிம100,000 விறலயில் (750 ெதுர 
அடி) ஒரு புதிய வீடடுத திடடதற்த 
அறிமுகம் செய்துள்ள்தாகவும், 
இததிடடம் இறளஞர்கள் சொந்தமாக 
வீடு வாங்க உ்தவும் பநாககில் இது  
உருவாககபபடடுள்ளற்தயும் சுந்தராஜூ 
பகிர்நது சகாண்டார்.

“இததிடடம் மா்தாநதிரம் ரிம5,000 
வருமானம் சபறுபவர்களுககும், குறிபபாக 
படடபபடிபபு முடிநது பவறல செய்யத 
ச்தாடங்கிய இறளஞர்களுககாகப 
பிரததிபயகமாக ச்தாடங்கபபடடது. 

"நாங்கள் இறளஞர்கள் சொந்த வீடு 
வாங்க பவண்டும் என்ை கனறவ நனவாககும் 
வாய்பறப வழங்க விரும்புகிபைாம்," என்று 
அவர் பமலும் கூறினார்.

பினாங்கில் உள்ள வாங்கும் ெகதிககு 
உடபடட  வீடடு வாங்குநர்கள், 
ெம்பந்தபபடட வீடறமபபுத திடடததின் 
பமம்பாடடாளர்கள் ்தங்களின் வீடுகறளப 
புதுபபிபப்தற்காகக கூடு்தல் பபகபகஜ் 
எடுககும்படி கடடாயபபடுததினால்,  
்தனது அலுவலகததில் அல்லது பினாங்கு 
வீடடுவெதி வாரியததில் பநரடியாகப 

புகாரளிககுமாறு பகடடுக சகாண்டார்.
"வீடடு வாங்குநர்கறளக கூடு்தல் 

பபகபகஜ்  எடுககும்படி கடடாயபபடுத்த 
பமம்பாடடாளர்களுககு உரிறம 
இல்றல. எனபவ, அவ்வாறு செய்யும் 
பமம்பாடடாளர்கள் சபயர்கறளக 
கருபபுபபடடியலில் பெர்பபபன்.

"ஆனால் வாங்குநர்கள் ்தாங்களாகபவ 
கூடு்தல் பபகபகஜ்கறள வாங்க 
விரும்பினால் அல்லது பகாரினால், அது 
பமம்பாடடாளர் மற்றும் வாங்குபவர்களுககு 
இறடபய உள்ள விவகாரம் ஆகும். 
நாங்கள் அதில் ்தறலயிட மாடபடாம்,” 
என்று அவர் ச்தளிவுபபடுததினார்.

பினாங்கு வீடடுவெதி வாரியததில் 
பதிவுசெய்யபபடட அறனதது ்தனிநபர்களும் 
்தங்கள் விபரபங்கறளத  ்தகவல் பிரிவின் 
கீழ் ஆன்றலன் வாயிலாகப புதுபபிககுமாறு 
சுந்தராஜூ வலியுறுததினார்.

வாங்கும் ெகதிககு உடபடட வீடுகள் 
வழங்குவ்தற்கான செயல்முறைககு 
உ்தவ, HOPE (வீடடு செயல்திைன் குழு) 
வழியாக வாரியம் ஒரு புதிய அறமபறப 
அறிமுகபபடுததியுள்ளது என்றும் அவர் 
பகிர்நது சகாண்டார்.

"பினாங்கு வீடடுவெதி வாரியததில் 
சபாது மககள் ்தங்கள் சபயர்கறளப 
பதிவுசெய்வ்தற்கு உ்தவுவ்தற்காக, தீவு 
மற்றும் சபருநிலததிலும் வருடததிற்கு 
ஒருமுறை  கண்காடசிகள் நடத்த இலககு 
சகாண்டுள்பளாம்.

"சபாது மககளில் பலர் ்தங்கள் 
விவரங்கறள ஆன்றலனில் எவ்வாறு 
புதுபபிபபது என்பது அறியவில்றல என்று 
எங்களுககுப புகார்கள் வநதுள்ளன. 
எனபவ, அவர்களுககு உ்தவும் வறகயில் 
நாங்கள் எங்கள் ஊழியர்கறள சகாம்்தார் 
மூன்ைாவது மாடியில் அமர்ததியுள்பளாம்," 
என்று சுந்தராஜூ கூறினார்.

கதன்கிழககு 
ஆசியாவின் முதல் 
ஓடஸ் நிறுவனமான 
ஃக்ப்டைல் ஓடஸ் 
மில்ஸ் அதிநவீன  
ஆமலமய 
பினாஙகில் 
தி்றநதுள்்ளது.

ஆடசிககுழு 
உறுபபினர 
மாணபுமிகு மஜ்சன் 
கெங மூய் லாய்  
ஃக்ப்டைல் ஓடஸ் 
மில்ஸ்,  புதிய 
ஆமல தி்றபபு 
விழாக குறிதது  
்பாைாடடினார.

நல்வாழ்வுககும் ொடசியமளிககிைது.
"எதிர்வரும் ஆண்டுகளில் FOM 

நிறுவனம் அதிக முன்பனற்ைங்கறள 
அறடயும் என நம்பிகறகக சகாள்கிபைன்.

"இது ்தவிர, இந்தப புதிய 
நிறுவனததினால் இயநதிரங்கறள இயககும் 
திைறமயான ச்தாழில்நுடப வல்லுநர்கள் 
மு்தல் நிர்வாகப பணியாளர்கள், ்தளவாடப 
பணியாளர்கள் மற்றும் திைறமயான 
வல்லுநர்கள் வறர நூற்றுககணககான 
பவறல வாய்பபுகறள உருவாககும் என்று 
எதிர்பார்ககபபடுகிைது," என்று  எங் புதிய 
நிறுவனததின் திைபபு விழாவின் பபாது 
்தனது உறரயில் கூறினார்.

இ்தற்கிறடயில், FOM இன் துறண 
நிர்வாக இயககுனர் றமககல் சியூ கியான் 
சஹாங், FOM  நிறுவனம் ெநற்தயின் 
ப்தறவகறளப பூர்ததி செய்யும் வறகயில் 
அ்தன் ்தயாரிபபுகறள வலுபபடுததி, 
சிைந்த ்தயாரிபபுகள் வழங்க இணககம் 
சகாண்டுள்ளது.

1970 ஆம் ஆண்டில், அ்தன் 
ஸ்்தாபனததிற்குப பிைகு, FOM நிறுவனம் அ்தன் ஐகானிக பகபடன் 
பிராண்றட அறிமுகபபடுததியது. இது மததிய கிழககு மற்றும் 
ச்தன்கிழககு ஆசிய ெநற்தகளில் சிைந்த வரபவற்றபப சபற்ைது.

இந்த சவற்றி, FOM அ்தன் உலகளாவிய ஏற்றுமதி ்தடயதற்தப 
படிபபடியாக விரிவுபபடுததுவ்தற்கு வழி வகுத்தது. இ்தனால் உலகம் 
முழுவதும் உள்ள 30 நாடுகளில் பகபடன் ஓடஸ் என சபயர் சபற்ைது.

இநநிறுவனம் ்தற்பபாது ெவுதி அபரபியா, ஈரான், பஹறரன், 
பிலிபறபன்ஸ், பங்களாப்தஷ் மற்றும் பிை நாடுகளுககு ஓடஸ் ஏற்றுமதி 
செய்கிைது.

இந்த நிகழ்சசியின் பபாது, பினாங்கு மு்தலறமசெரின் சிைபபு 
மு்தலீடடு ஆபலாெகர் டதப்தா� லீ கா சூன், FOM நிர்வாக 
இயககுனர் செவ் சூ எங் மற்றும் இன்சவஸ்டபினாங்கின் ்தறலறம 
செயல் அதிகாரி டதப்தா லூ லீ லியான் ஆகிபயார் கலநது 
சகாண்டனர்.
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த�ாசெ  இடலி,பூரி என இநதியர்களின் புகழ்பசபற்ை 
உணவு வரிறெயில் பினாங்கு மாநிலதற்தச பெர்ந்த திரு 
இரவீநதிரன் குடும்பததினர் மூன்று ்தறலமுறைகளாக 
கடந்த 39 ஆண்டுகளுககு பமலாக ‘ொய்ராம் இனிபபு 
அபபம்’ என்ை சபயரில் ஓர் அங்காடிக கறடறய நடததி 
வருகின்ைனர்.  இரவீநதிரன் - காஞெனா ்தம்பதியரின் 
றகவண்ணததில் மலரும் இனிபபு அபபம் பினாங்கு 
கூசசிங் பலன் மற்றும் புலாவ் தீககூஸ் இரவுச ெநற்த 
ஆகிய இடங்களில் மிகவும் பிரபலமாகும்.

"இந்த இனிபபு அபபக கறடறய மு்தலில் எனது 
அபபாவான திரு.சுபரமணியம் கடந்த 1974 இல் 
மருததுவமறன ெறமயல்காரர்  பணியில் இருநது 
ஓய்வுப சபற்ைபபாது, பகாடலீப ொறலயில் உள்ள ஓர் 
உணவகததில் சமன்றமயான, இனிபபான, பஞசுபபான்ை 
அபபம் விற்கும் ஒரு சிறிய கறடறயத ச்தாடங்கினார்.

"இன்று, எனது ்தநற்தயின் பாரம்பரியதற்தத ச்தாடரும் 
வறகயில் சமன்றமயான, இனிபபான, பஞசுபபான்ை 
அபபம் விற்கும் ச்தாழிறல எனது மறனவி காஞெனா 
ப்தவியுடன் ச்தாடங்கிபனன்.

இரவீநதிரனின் கறட உள்ளூர் மககள் குறிபபாக 
சீனர்கள், இநதிர்கள் மற்றும்  சுற்றுபபயணிகள் மததியில் 
நன்கு அறியபபடட்தாகும். புலாவ் தீககூசில் உள்ள 
பலாபராங் குசசிங்கில் உள்ள அவரது கறடயில் இந்த 
அபபதற்த வாங்க நீண்ட வரிறெயில் வாடிகறகயாளர்கள் 
நிற்பற்த நீங்கள் அடிககடி பார்ககலாம்.

"நாங்கள் 35 ஆண்டுகளுககும் பமலாக இந்த இடததில் 
விற்பறனச செய்து வருகிபைாம், இபபபாது என் மகனும் 

பினாஙகில் மூன்று ்தவலமுவறகைாக 
கரி அடுப்பில் ொரம்ெரிய சுவையுடன் 

இனிப்பு அப்ெம்
மூன்ைாவது ்தறலமுறையாக இரவில் புலாவ் தீககூஸ் 
ெநற்தயில் இந்த இனிபபு அபபதற்த விற்கின்ைார்," என்று 
அவர் கூறினார்.

நியூ பகதப்த காபி கறடககு சவளிபய அறமநதுள்ள 
ொய் ராம் இனிபபு அபபக கறட திங்கள் மு்தல் 
ெனிககிழறம வறர, காறல 7.30 மணி மு்தல் மதியம் 
12.00 வறர திைநதிருககும்.

இரவீநதிரனும் அவரது மறனவி காஞெனா ப்தவியும், 
கரி அடுபபில் மினி நான்-ஸ்டிக ெடடியில் அபபதற்த  
ெறமபபார்கள்.

இத்தம்பதியர் எறும்பு பபால் விறுவிறுபபுடன் பவறல 
செய்கின்ைனர். திரு இரவீநதிரன் முன்ன்தாகபவ அறரதது 
றவத்த மாவுடன் அபபம் சுடுவ்தற்கான சிறிது பநரததிற்கு 
முன்பு மாறவ முடறடயுடன் கலநது ்தயார் செய்கிைார். 
அ்தறன அவரது மறனவி கரி அடுபபில் சுறவயான 
அபபதற்தச சுடுகிைார்.

அப்தபவறளயில், இரவீநதிரன் வாடிகறகயாளர்களிடம்  
ஆர்டர்கறள எடுதது அபபதற்த  பரிமாறுவார்.

மாவு, ப்தங்காய் பால், ெர்ககறர மற்றும் முடறடயின் 
கலறவயில் ்தயாரிககபபடும் இந்த  மாவு ச்தாடர்சசியாக 
கரிககடறடயில் எரிகசகாண்டிருககும் ஐநது ெடடியில் 
ஊற்ைபபடுகின்ைது. 

பின்னர், அசெடடிறய றகயால்  சுழற்றி ஒரு 
சமல்லிய அடுகறக உருவாககபபடுகிைது. ெடடிகள் 
சில நிமிடங்களுககு மூடபபடடிருககும், பின்னர் அபபம் 
புரடடபபடும். இது மிருதுவான விளிம்புகளுடன் நல்ல பழுபபு 
நிைமாக இருககும்பபாது ்தயாரான்தாக கரு்தபபடுகிைது.

புகழபக்பற்்ற  இனிபபு முடம்ட அப்பதமதப ்ப்டததில் காணலாம்.

இறுதியில் சமன்றமயான, பஞசுபபான்ை அபபம் 
்தயாரிதது பரிமாைபபடுகிைது.

"நாங்கள் எரிவாயுறவப பயன்படுததுவதில்றல, 
பல அபபக கறட விற்பறனயாளர்கள் எரிவாயுவுககு 
மாறியுள்ளனர். ஆனால் நாங்கள் கரிககடறடறயப 
பயன்படுத்த விரும்புகிபைாம். இ்தனால் எங்கள் உணவின் 
்தரம் மற்றும் சுறவ மாைாமல் இத்தறன ஆண்டுகள் 
நிறலததிருகின்ைது," என்று அவர் கூறினார்.

இந்தக கறட பாரம்பரியப பாணியிலான அபபங்கறளக 
கூடு்தல் சுறவகள் அல்லது நவீன நிரபபு்தல்கள் இல்லாமல் 
விற்கபபடுகிைது.

"எங்கள் மகன், ப்தவன் சில விததியாெமான 
நிரபபு்தல்களுடன் முயற்சித்தார். ஆனால் எங்கள் 
வாடிகறகயாளர்கள் பாரம்பரிய எளிய அபபங்கறள 
விரும்புவற்த அவர் கண்டறிந்தார். எனபவ நாங்கள் 
எங்கள் பாரம்பரிய செய்முறைறயத ச்தாடர்கிபைாம்," 
என்று இரவீநதிரன் கூறினார்.

அவர்களின் அபபங்களுககு அவர்கள் வழங்கும் 
ஒபர கூடு்தல் "நிரபபு்தல்" பமபல ஒரு முடறடறயச 
பெர்பபது்தான். அறனதது அபபங்களும் வாறழ 
இறலகளில் பரிமாைபபடுகின்ைன.

பினாங்கில் புகழ்பசபற்ை இந்த இனிபபு அபபம் 
அண்றமயில் நம் நாடடு மாமன்னர் பினாங்கிற்கு 
வருறகயளித்தபபபாது அவருககும் இது பரிமாைபபடடது 
பாராடடககுரிய்தாகும்.

திருமதி காஞ்சனா மதவி கரி அடுபபில் இனிபபு அப்பம் சுடுவமதப ்ப்டததில் காணலாம்.

சுமவயாக ்சமமககப்பட்ட இனிபபு அப்பதமத அதன் 
உரிமமயா்ளர இைவி காணபிககின்்றார.



槟州政府的财务管理获得总稽查
司颁发2022年度的“廉洁财务认

证”(Sijil Berstatus Bersih)，证明槟州政
府财务管理稳定且高效有序。

槟州首长曹观友与国州议员、州财
政司、槟州经济规划部门（BPEN）以
及县署办事处等政府部门的官员单位
展开2024年财政预算案谘询会议（Sesi 
libat urus）上致词时说。

他说，槟城州政府再次获得2022年
度的“廉洁财务认证”，再次证明了
州政府在财政管理方面遵循高效、透
明和负责任的原则（CAT），表现出
卓越的行政能力。

“在2022年预算中，州政府预期的
收入为4亿8542万令吉，管理支出为9
亿3553万令吉，预计将出现4亿5011万

令吉的赤字。
“预估赤字将由截至2022年底尚有

6亿8972万令吉的储备资金来弥补，从
收支赤字与支出比例来看，比例超过
了40%。"

今年至9月收入4亿5575万令吉
另外，曹观友也表示，截至2023年

9月30日，州政府成功收获总额为4亿
5575万令吉收入，包括非税收收入为
2亿2172万令吉，以及税收收入为1亿
4342万令吉，以及非正式收入为9059
万令吉。

"我不否认赤字很高，但州政府相信
通过采取复苏和经济强化措施，收入
可以再次提高。"

他也强调，州政府相信，通过谨慎

的财务管理和各方持续的承诺，可以
促进州内经济的增长。”

财案收到81提案
此外，谈及2024年财政预算案的准

备情况，曹观友透露，截至今年10月9
日，州财政部已从14名国州议员处收
到了81个项目提案，总估算成本为9亿
872万令吉。

“这些项目和提案，将由州经济规
划部（BPEN）和州财政部进行评估，
以确定项目实施的优先次序。”

首长进一步表示，此次的财案谘询
会议，将有助于更好地规划州内各个
地区的发展，并与槟城2030的战略和
愿景保持一致。

“为了追求卓越发展与表现，槟州

政府实施各个项目和计划，以造福人
民，并专注于维护财政纪律、精打细
算的运营支出，以及维持投资稳定，
确保槟州财政的韧性和高绩效。”

他说，尽管面临诸多挑战，包括高
通胀率，但州政府的原则和价值观仍
然保持不变，即在建立忠诚、诚信、
专业和团结之上。

他相信，国州议员一起参与2024年
财政预算案的合作，将会改进州政府
年度财政预算案的筹备工作，以促进
更全面的槟城州发展。

参与咨询会议者包括槟州第一副首
长拿督莫哈末阿都哈密、槟州第二副
首长佳日星、槟州秘书拿督哈芝罗斯
里、槟州行政议员、国州议员及各个
单位代表等。
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2024年财政预算案谘询会议全体出席者大合照。

槟获廉洁财务认证 
首长：证明槟政府
财务稳定及高效 
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槟城渡轮服务正式开
启新篇章。

报导：冯芷芸
摄影：Muhamad Amir Irsyad 
Omar

槟 州第一副首长拿督莫哈末阿都
哈密说，他希望秉持着真诚和

廉正的原则，带领槟城未来5年，朝
向各族和社会更团结的方向迈进。

掌管伊斯兰教发展、教育、高等教
育及社会团结的他接受《珍珠快讯》
专 访 谈 到 社 会 团 结 职 务 时 ， 如 此 表
示。

他 说 ， 伊 斯 兰 教 和 教 育 发 展 ， 最
终的结果就是要为社会和社区带来团
结，这3个职务都是息息相关且离不
开关系，而他本身所掌管的职务，是
本身擅长且有兴趣，并且也可以发挥
的。

莫 哈 末 阿 都 哈 密 毕 业 于 英 国 伊 斯
兰 基 金 会 伊 斯 兰 金 融 博 士 学 位 ， 而
其 教 育 事 业 是 从 在 马 来 西 亚 国 民 大
学（UKM）当教授开始，并曾在苏
丹 阿 都 哈 林 姆 阿 占 沙 国 际 伊 斯 兰 大
学（UniSHAMS）担任副校长，后
被 借 调 到 槟 州 伊 斯 兰 科 技 国 际 学 院
（KITAB），一所隶属槟州伊斯兰理
事会（MAINPP）的高等教育学府，
出任校长及首席执行官。

他 说 ， 本 身 在 K I T A B 的 3 年 任 期
内，成功为学府进行了一些转型，如
今作为副首长，希望可以凭借其在学
术上的知识与经验，为槟州带来更大
的贡献。

“接下来我将专注于重整和改组伊
斯兰公益金（Wakaf）、槟州伊斯兰
义献基金会（Zakat）以及槟城伊斯兰
基金会（Yayasan Islam)的行政领导
层，进而推动槟州伊斯兰发展，并进
行数码化提升。”

推动学校设数码图书馆
莫哈末阿都哈密说，在教育方面，

本身的愿景之一就是将2030愿景中
的“精明州”议程引进各源流学校，
包括伊斯兰宗教学校及高等学府，同
时在更多学校推动设立数码图书馆。

“在教育及高等教育职务方面，我
需要更多的与其他行政议员合作，开
拓槟城的教育转型，包括在各个县属
遴选模范学校，积极推广STEM、数
码化和数码图书馆。”

他说，槟州虽设有数码图书馆及伊
斯兰数码图书馆，但在各县学校的数
码图书馆设备并不全面。因此，他表
示加强推动这方面，以迎合2030愿景

槟州迈向精明州走向数码的目标。
“在高等教育方面，可以与外国院

校展开合作，进行2+1或3+0等等的双
联课程，推广教育旅游，吸引更多外
国学生前来槟城深造，打造槟城为高
等教育枢纽。”

乡管会及公务员扮要角
莫哈末阿都哈密说，在推动与促进

社会团结方面，乡村社区管理理事会
（MPKK）扮演重要的角色，而为了
通过更完善机制来推动社会团结，槟
州政府将重组乡管会。

“ 与 伊 斯 兰 基 金 会 一 样 ， 我 也 会
重组全槟的MPKK以展现团结政府面
貌，同时，我也接下来将会见各乡管
会，非政府组织和地方领袖聆听他们
的想法和需求。至于重组后的运作形

亲切的莫哈末阿都哈密，很快与众人打成一片。

莫哈末阿都哈密 积极推广科技教育，为槟州栽培人才。

莫哈末阿都哈密认为自身专业有
利掌管职务。

秉持真诚与廉正

莫哈末阿都哈密
朝团结方向迈进 

式，则交由党领导层决定。”
他也呼应公务员必须秉持着公务员

应有的道德观，包括遵守国家原则以
及支持现政府的运作与政策。

“我发现一些公务员并没有支持政
府，这样还谈何团结？所以必须先从
公务员层面开始宣导社会团结，再慢
慢扩大至社会各阶层。因此，宣导正
确的讯息非常重要，以避免人民，包
括公务员和马来及其他族群社会被假
消息和新闻误导。”

自身专业有利掌管职务
询及从学术界转战政治界，两者有

何不同，对此他认为并没有太大的差

别，因为两者最终也是回归到行政和
管理层面，只是前者对象是学生，而
后者则是广大人民，受众范围较为扩
大。

他说，目前所掌管的职务，与他20
多年投身于教育工作的性质一致，因
此相信可以凭借自身的专业和经验，
面向人民，服务人民，并在马来、华
社和印裔等社区之间培养团结精神。
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槟城渡轮服务正式开
启新篇章。

槟州政府注重人民生活素质，致力打
造宜居生活，掌管房屋事务的孙达拉
祖行政议员指出，2008年至2023年10
月3日为止，共拨出3亿4850万令吉做
为提升及维修公共与私人房屋用途，
涉及3万5777项工程。

在这其中，州政府承担80%及管理
层承担20%的房屋维修基金，共拨出
6868万6917令吉19仙，涉及728项工
程。

在上述728项工程之中，提升或更
换升降机占最多，共403项（3649万
8916令吉29仙），更换或维修蓄水箱
占232项次之(1790万2221令吉8仙)。

他透露，在州政府拨款维修工程
中，约40%是因为遭蓄意破坏，这种
行为实在是损人不利己。

“组屋是众人居住之地，居民都
有责任把地方保护好，如果破坏公物
或自扫门前雪，最终自己也会受影
响。”

孙达拉祖是为槟岛五条路斯里绍佳
娜组屋（Sri Saujana）升降机提升工
程竣工剪彩时，向媒体这么说。

斯里绍佳娜组屋于2008年落成，
共有3栋楼各高23层，设有2256个住
宅单位，升降机总数18部，每栋楼6
部。

该组屋第42A、42B和42C座，3部

升降机的维护和维修工程耗资23万
6400令吉，工程在2022年8月2日开
始，2023年2月10日全面完成。

王宇航感谢房屋局提升组屋
彭加兰哥打区州议员王宇航感谢槟

州房屋局协助提升该区组屋，让居民
享有更好生活环境。

他表示，彭加兰哥打区虽然面积
不大，但人口密集，高楼建筑也多，
感谢州政府提供的各项援助，尤其
是“80：20房屋维修基金”，更是全

国少数提供如此援助的州属，显示
槟城是宜居之地。

申请可负担屋者受促重新登
记

另一方面，孙达拉祖说，
由于申请可负担房屋重新登
记反应平平，房屋局将主办
巡回活动，让申请者更新
资料，以及可在巡回活
动上获知最新房屋计划资
料。

至于不擅长使用电脑或智能手机
者，可前往光大3楼房屋部寻求职员
援助，该部门拥有2名职员随时协助
民众。

斯里绍佳娜组
屋拥有2256
个住宅单
位。

五条路斯里绍佳娜组屋居民感谢山达拉祖（左2起）和王宇航协助提升措施。

第10届“橙意槟城”（Penang Goes 
Orange，PGO）反暴力运动将

于11月25日至12月10日举行，透过一
系列活动，将“橙意”带到社会各阶
层。

槟州社会发展、福利及非伊斯兰教
事务委员会主席林秀琴指出，今年活
动主题为“诚心善意促进身心健康：
停止霸凌”(#Kindness4Wellness: Stop 
Bullying)。

她解释，如是主题是迎合教育部早
前推介的“我的和谐校园：团结与安
全计划”倡议，旨在遏制学校霸凌问
题，提升人们对霸凌和网络霸凌的认
知。

她 在 新 闻 发 布 会 上 ， 引 述 卫 生 部
与教育部合作的全国健康和发病率调
查数据，共有17万5575名学生遭受霸
凌，其中26.7%学生被身体羞辱。

“更令人担忧的是，数据显示，遭

网络霸凌的学生比例为1:5，而霸凌发
生在中一生的比例最高。”

因 此 ， 她 冀 通 过 P G O 展 开 各 项 活
动，提高社会各阶层，特别是学生对
霸 凌 行 为 的 认 识 ， 欢 迎 大 家 踊 跃 参
与，迎向更明亮及没有暴力的未来。

她也感谢各方全力配合，相信透过
PGO的参与和实施，可惠及州内126 所
中学和约10万名学生。

“ 我 希 望 P G O 所 推 动 的 努 力 能 有
效开展，以提高人们的醒觉意识和道
德价值观，并从校园开始，采取开放

态度接受彼此差异，从而遏制霸凌现
象。”

王美玲： 在旧关仔角掀开序幕
槟州妇女发展机构（PWDC）首席

执行员王美玲说，PGO 2023将于11月
25日在旧关仔角掀开序幕，并会举办
反对霸凌步行活动及橙色嘉年华。

此次也获得槟州各政府单位、警方
和马来西亚预防犯罪基金会（MCPF）
配合，而40个槟州妇女及家庭发展委
员会（JPWK）亦将在各区举办活动。

闭幕仪式则是于12月9日在威省新邦
安拔珍珠城国民中学举行，邀请教育
部长法丽娜出席。

“ 无 论 如 何 ， 我 们 在 推 动 反 暴 力
醒觉运动的努力并不仅限于此，之后
将会召集各校校长，共同商讨行动方
案 ， 以 期 从 校 园 开 始 ， 遏 制 霸 凌 行
为。”

欲知更多有关PGO 2023详情，欢
迎浏览PWDC脸书和官网，即 https://
www.facebook.com/PWDCMalaysia 与 
https://pwdc.org.my/。

林秀琴：提倡遏制校园霸凌 

橙意槟城本月启动 

林秀琴（前排左3起）和王美玲与橙意槟城各参与单位代表合影。

槟政府拨逾3亿维修房屋 山达拉祖吁勿蓄意破坏公物 
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槟州首长曹观友表示，马中两国关
系源远流长，同样的槟州也和该

国关系融洽，今年更是槟城乔治市与
中国厦门缔结姐妹市30周年，槟州也
派遣代表团访厦，加深双方关系。

他透露，此次由他率领，从9月5日
至9月9日的访问，与中方进行高级别对
话和文化交流,加强槟城与厦门之间的
纽带，为两地带来了互惠互利的机遇。

因此，他希望可以和中方继续成为
坚定的伙伴，并且加深合作，共同走
向更加光明和繁荣的未来。

他是在庆祝中华人民共和国成立74
周年晚宴上，致词时这么表示。

他 补 充 ， 马 来 西 亚 和 中 国 关 系 良
好，外交关系可以追溯至1974年，多年
来一直蓬勃发展，中国更连续14年保持
马来西亚最重要的贸易伙伴地位。

“马来西亚与中国之间的贸易总额
高达1106.2亿美元，突显了中国在全球
舞台上的经济实力。”

他透露，除了贸易领域，中马两国
的关系也在教育、旅游和文化交流等
领域，有着更直观的体现，双方多层
面的交流，也凸显出两国关系良好。

他也在会上赞扬中国的卓越成就，
对克服挑战的坚定承诺，以及对国际
社会的宝贵贡献，并期待该国在未来
可以更上一层楼。

“在我们陶醉在这份欢庆之中时，

让 我 们 重 新 承 诺 友 谊 与 合 作 的 价 值
观，重申我们致力于建设一个各国能
够在和平、繁荣和相互尊重中共同繁
荣的世界。”

周游斌：增加直飞利便双方
中国驻槟城总领事周游斌表示，该

领事馆一直以来，为促进中马地方间
关系发展和两国人民相知相亲不懈努
力。

“中马地方间朋友圈不断扩大，除
了中资前来投资外，许多槟城与中国
各城市的直通航班也陆续恢复，中马
地方间人员往来将更加便捷。”

他也透露，该馆明年将以中马建交
50周年为契机，进一步推动中国与领
区地方间各领域交流合作不断深化，
也愿支持举办更多有意义的活动和项
目，不断谱写中马地方间关系发展新
篇章。

槟厦直飞复航  
促进两地交流互惠互利

迎接槟城与厦门缔结友好城市30周年，
厦门航空今起恢复槟厦直飞，每周二、
四、日提供航班，为两城人民在经贸文
化交流带来更多便利。

来自厦门的160名首航乘客，于周四
傍晚约6时26分抵达槟城国际机场，获
得槟州旅游与创意经济事务委员会主席
黄汉伟一行人的热烈迎迓。

黄汉伟在欢迎仪式上表示，除了每
周3趟往返槟城—厦门的直航班机，厦
门航空也提供56个内陆航班，如厦门—
上海、厦门—北京、厦门—杭州的路线
等，让乘客能便捷地穿梭在多个城市
中。

“这将进一步缩短两地之间的距
离，为两地居民提供更便利和畅快的旅
游体验，而双方经贸交流也必将因这座
新建的便桥，得到显着推动和提升，使
两地经济及旅游业持续蓬勃发展，互惠
互利。”

黄汉伟：中国是槟重要旅游市场
他指出，疫情爆发前，中国一直是

槟城最重要的旅游市场之一，也是入境
槟城游客中前3名的来源国家之一。

“中国边境开放之前，我们通过微
博、微信等社媒，发布了一系列品牌宣
传活动，以提高槟城在中国市场的曝光

率，同时与大马旅游局中国办事处保持
密切合作，举办多场研讨会，让槟城旅
游业者能与中国同行分享槟城最新的旅
游产品。”

他说，今年正好是厦门和槟城缔结
友好城市的30周年，在这30年里，两地
之间的友好关系不仅促进了文化、经
济、教育等方面的交流与合作,也加深
了两地人民之间的情感纽带。

“此趟的复航将再次连接并强化两
地友好关系，让两地可以在原有基础上
不断深化拓展，使得厦门和槟城可以在
更多领域取得共同的发展成果。”

李昌肇：帮更多人行走天下
厦门航空有限公司吉隆坡办事处销

售经理李昌肇说，2003年，厦门航空开
通槟厦直飞班机，但于2006年暂停，值
此两地结为友好城市30周年之际，感谢
两地人民热情呼声及双方各界人士努力
推动，厦门航空今起正式恢复槟厦直飞
航班。

“希望借此加深槟厦人民沟通，提
供更优惠机票、更丰富旅游产品，并充
分利用厦门作为航空枢纽优势，为槟民
提供覆盖全中国的中转出行选择。”

他续说，2024年，即将迎来两国建
交50周年，厦门航空将延续“帮助更多

的人行走天下”使命，不断加深与马来
西亚市场合作，持续提供丰富出行选择
及优质服务，为两国友谊搭建新的空中
桥梁。

陈坤海：北马人受惠
槟州华人大会堂主席丹斯里陈坤海

则说，如今恢复槟厦直飞，惠益槟城和
北马人民及商家往返两地的便利，缩短
了行程的时间，促进两地旅游业，也加
速了双方商业及企业的发展。

“槟城与厦门是长久的姐妹市，语
言人文相通，此直飞航班将会更加延续
双方密切的来往及合作。”

出席者尚有槟厦友好协会主席拿督
黄天隆、槟州华堂副主席拿督王益辉、
马来西亚商务酒店协会（MYBHA）槟
州分会主席刘应良、大马酒店公会槟州
分会副主席何昌镔、大马机场控股公司
航空销售发展部代总经理再努丁、大马
旅游局北马区总监沙鲁阿曼、槟州环球
旅游机构首席执行员黄茁原等。

中华人民共和国成立74周年

首长冀加深合作迈向更好未来

中华人民共和国成立74周年晚宴嘉宾大合照。左8及左9为曹观友与周游斌。

李昌肇(左起)、刘应良、黄茁原、何昌镔、黄天隆、黄汉伟及沙鲁阿曼等人
欢迎开通槟城至厦门的航线。
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槟岛及威省市议员日前走马上任，
两地各有12张新面孔，为此次的

阵容增添了过半新血。而新届市议员
任期，从今年10月1日开始至2024年12
月31日。

槟 州 首 席 部 长 曹 观 友 希 望 ， 新 届
市议员能够坚守岗位和各司其职，协
助槟州地方政府及州政府，实现槟城
2030愿景的同时，并合力兑现2023年
竞选宣言，包括当中的16项主题和50
项宣言。

他 补 充 ， 尤 其 槟 州 正 进 行 和 即 将
进行的数个大项目，如轻快铁、矽谷
岛、槟城湾、升旗山空中缆车、槟国
际机场扩建等大型项目，都需要市议
员们并肩携手实现。

方美铼：确保各发展处在正轨上
槟州地方政府事务委员会主席方美

铼指出，随着新任市议员出炉，紧接
下来将面对更多的挑战，其中包括数
项计划需要进行。

“这些计划包括扩大向社会各阶层
提供的服务和设施、创建强大和谐的
社区、高效管理固体废物、实施低碳
举措及改善环境质量、提供更诚信及
人性化的服务。”

“市议员扮演重要角色，确保州内
各个发展都处在正轨上，以迈向槟城
2030愿景。而地方政府也会为市议员设
定关键绩效指标（KPI），确保有效完
成各项任务。”

拉詹德兰：职务不容易且多挑战
槟岛市长拿督拉詹德兰在致词时表

示，担任槟岛市议员的职务不容易，
面对许多挑战的同时，也需要作出很
多牺牲。

“虽然如此，我希望受委任的新任
市议员在执行任务时，要以民为本及
拥有团队精神，那么任何的难题都能
迎刃而解。”

阿扎尔提醒ABC理念
威省市长拿督阿扎尔希望，市厅众

员上下一心，加倍努力，保持卓越，
造福人民，实现槟州政府愿景，成为
更清洁、永续发展、绿意之地。

他也提醒大家在推动各项政策及计
划时，贯彻“ABC”理念（信任、正
确和迅速），并在履行日常职务时，
实践“SMART”理念（具体、可衡
量、可完成、现实的、时间段），以
推动威省发展。

方美铼（左３）偕同林秀琴（左起）及拉希迪，与3名新任巫统市议员莫哈末
诺、奥玛哈密及阿都拉萨交流。

威省市议员宣誓后与全体嘉宾合影。 

槟威市议员宣誓就职

首长: 合力兑现
2030愿景及宣言

槟岛市议员宣
誓后与全体嘉
宾合影。

槟岛市议员名单
行动党: 
林伟伦、柯文霖、罗海扎、陈淑
湘、邓智伟、洪明泉(新)、郭玉琪
(新)、庄友睿(新)、李成淮(新)、维
尼森(新) 。
公正党: 
阿都拉迪、陈伟俊、莫哈末苏海
里、哈利克里斯南、沙菲克(新)、
莫哈末罗西迪(新)、黄美湄(新)、陈
顺安(新) 。
诚信党: 
莫哈末哈菲兹、莫哈末法鲁、赛夫
阿旺(新)、峇卡(新) 。
非政府组织：
曾伟忠(槟州中华总商会，新人) 。
巫统: 
阿都拉萨

威省市议员名单
行动党: 
陈润辉、张维宏(新)、王育璇、林
格斯瓦然(新)、吴宗海、黄伟良(新)
、黄毓翔、黄泳玮、潘努杜莱(新)
、郑钏萤。

公正党: 
再努丁、王泽钦、安努亚、诺里玛
斯塔、诺希达雅(新)、莫哈末法兹
里(新)、比利迪古玛(新)、林志权
(新)、努艾莎(新)。

诚信党: 
诺玛哈妮、莫哈末菲特里(新)。

非政府组织 : 
梁凯威(槟州中华总商会，新人)。

巫统：
拿督奥玛哈密、拿督莫哈末诺
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报导：陈健敏
图：Siti Nuratikah 
Rahmat / Vekenesvaran 
Magandran

槟州 华 人 大 会 堂 配 合 中
秋 节 及 国 民 登 记 日 ，

举办“情溢中秋”集体注册
结婚，23对新人在槟州首长
曹观友、槟华堂主席丹斯里
陈坤海博士、槟州登记局副
总监阿旺古等嘉宾，以及亲
朋戚友见证下，签下结婚证

书，踏上婚姻之路，迈向人
生另一个阶段。

曹 观 友 致 词 时 说 ， 中 秋
节 ， 是 中 华 民 族 的 传 统 佳
节，象征着团圆与美好。与
此同时，今天也是国民登记
日，代表着国家团结和共
同奋进。

“ 今 天 我 们 聚 集 在 这
里，不仅是为了庆祝这两
个重要的日子，更是为了
共同见证这个特别的婚礼
盛典。我要特别感谢槟州
国民登记局和婚姻注册官
亲自协助，并见证新人们
走入婚姻。”

“我们有幸见证23对新
人勇敢地踏出人生新的一
步。你们将共同分享彼此
的梦想与未来。我要祝愿
你们的婚姻之路充满爱和理
解，幸福与和谐。”

“我再次感谢槟州华人大
会堂和婚姻注册局的合作，
共同举办这个特别的活动，
也感谢大家的出席和祝福。
让我们携手努力，共同创造
一个繁荣、幸福的社会。”

陈坤海：州政府政策对新婚人
士友好

槟华堂主席丹斯里陈坤海
博士致词时强调，我们国家
所面临的人口下降趋势。结
婚和生育是保持人口平衡的
重要因素。我们鼓励每对新
人，不仅在今天选择共度一
生，也在未来共同为国家的
未来做出贡献。

“ 其 实 ， 政 府 推 出 的 一
些政策，对新婚人士非常友
好。我们都知道居者有其屋
的道理，对新婚人士而言，

拥有一所房屋是组建幸
福家庭的首则。”

“槟州政府日前就捎
来好消息，在昌

明 大 马 屋 计
划下，槟
州 政 府

将 把
槟州可负

担房屋计划增加
新组别，即设置
B2组别，只要每
月家庭收入5000
令吉以下，就符合

申
请 相 关 新 增 组 别

的资格。”
“华堂非常支持州

政府这项新措施，这项
宣佈无疑给那些想拥有房

屋的年经家庭
带 来 曙 光 ，

本堂呼吁附
合资格的华
裔家庭不要
错过。”

陈 坤 海 表
示 希 望 看 到
槟 州 新 政 府
更 多 利 惠 槟
州 子 民 的 政
策 ， 包 括 多
多 照 顾 刚 成
立 家 庭 的 新
婚夫妇们，
因 为 稳 健 的

经 济 和 稳定的社会结
构 ， 将 让每戸的家庭
环境更安稳，当父母具备安
全感，将给子女成长和发展
带来积极的影响。

槟州登记局副总监阿旺古
则在致词中，特地以华语献
上祝福，他祝新人们永结同
心及永浴爱河。

较后时进行赠送纪念品仪
式及全体新人宣读婚姻注册
誓言，接着是新人与全体嘉
宾拍摄大合照。礼成后，新
人注册签证正式开始。主持
的婚姻注册官包括准拿督林
子辉律师、准拿督黄明毅硕
士、陈斌婷等。

吴锦霖(29岁/承
包商)与杨芊金(28
岁/货仓经理)双喜
临门，今天注册结
婚，并将在不久后
迎来宝宝！

两人可谓是“爱
情长跑健将”，他们从

小学就认识，从青梅竹马
至到成为夫妇，今天特地从

澳洲回到槟城注册结婚，在家
人及朋友声声祝福下，高高兴兴
完婚。

郭振梁(35岁/工
程师)与苏施荧(30
岁/会计师)通过社
交媒体认识，千
里姻缘一线牵，

来自东海岸登嘉楼的男方，来到
西海岸的槟城，与女方注
册成为夫妇，让人赞叹缘

分的奇妙。
两人特地选择在中秋佳节并

结连理，让这个月圆人团圆的时
刻，永远成为他们甜蜜的回忆。

签下誓约，与你共度一生。

全体新人与嘉宾开心大合照。

新人代表:马子宽与欧纯汐宣读
婚姻注册誓言。见证者左起:阿
旺古、陈坤海、曹观友、黄明
毅、陈斌婷及林子辉。

中秋节国民登记日
集体注册结婚

首长：象征国家团结与共同奋进
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丹绒区国会议员林慧英拨款40万令吉，
以提升姓周桥和姓林桥的基础设施，工
程将于下周起展开，预计用时3个月，
于今年12月竣工。

林慧英指出，自当选丹绒区国会议员
后，立刻着手处理有关地区基础设施的
问题，并于今年初，与时任彭加兰哥打
州议员魏子森进行深入探讨，尤其是有
关姓周桥和姓林桥的基设提升事宜。

她说，今年5月，承诺拨款各20万令
吉予姓周桥和姓林桥，总额40万令吉来
改善当地状况，而提升计划6月获批，
由东北县土地局进行公开招标。

她续说，所需的材料上周起陆续送
达，提升工程即将动工，预计下周正式
开始施工，而其团队将会跟进工程进
展，以期能顺利按时完工。

改善居住质量及环境安全
“基设的提升不仅可改善居民的居

住质量，也直接关系到居住环境的安全
性。通过如是提升计划，我们将确保居

民的生活环境变得更加安全宜居。”
她也说，姓氏桥是乔治市世界遗产

中重要一环，承载着悠久历史和文化价
值，因此将积极采取措施，确保这些文
化遗产在提升过程中受到保护。

“姓氏桥一直以来都吸引了大量游
客。我相信此次提升计划将对地方经济
带来积极影响，让这两座桥在未来可迎
接更多游客，促进当地经济发展。”

她在新闻发布会上，感谢桥民的支持
和耐心等待，对于施工期间所造成的不
便，敬请谅解。

魏子森：7座姓氏桥皆修复
槟州青年、体育及卫生行政议员魏子

森认为，这是持续性的工作，以确保桥
民的安全受到保护，随着如今姓周桥和
姓林桥提升工程即将开展，意味着7座
姓氏桥的桥身皆已再次修复。

王宇航：施工范围设安全围栏
彭加兰哥打州议员王宇航则说，上述

工程进行期间，民众及游客仍可进出姓
氏桥，不过，为了安全起见，施工范围
将会暂时设下围栏。

出席者尚有乔治市世遗机构代表喜嘉

斯沙哈里、槟岛市议员洪明泉、姓氏桥
社区管理委员会主席曾金吉、姓周桥理
事会主席周春成及姓林桥居民协会主席
林振喜等。

槟州 第 二 副 首 长 佳 日
星 说 ， 随 着 科 技

日 益 进 步 ， 自 动 化 人 才
（Automation Talent)迫切
需要于应付未来制造业的需
求，因此必须更积极的采取
人才培训措施。

他是前往峇六拜腾达科技
有限公司进行巡访后说。

他 说 ， 槟 城 不 仅 仅 是 我
国的工业枢纽，更是为世界
和国际的企业提供服务与供
应，为此，接下来他将于学
院和大学探讨合作的契机。

“自动化制造、医疗科技
以及技术解决方案都是未来
科技发展的重要趋势，也与
槟城工业生态息息相关。”

他赞扬该公司不仅仅有能
力为槟州，甚至是全球提供
更高科技的产品，特别是现
今的电动车辆所需的芯片，
该公司也有生产。

“这证明了槟城始终保持
领先的地位，电动车除了是
未来的趋势，也可减少碳排
放，槟州政府会制定更多措
施来迎合这方向，包括透过
地方政府设立更多的电动汽
车充电端口，朝向精明城市
的轨道迈进。”

【蔡春明：工业自动化有效
精密生产】

腾 达 科 技 有 限 公 司 董 事
主席蔡春明说，工业自动化

未来将会更有绩效的完成人
力所无法达致的精密产品生
产。

为此，这项趋势在工业发
展上已然是一种必须，这也
是该工厂引入人工智能技术
与自动化机器结合。

“ 很 高 兴 槟 州 政 府 能 看
到槟城本地企业的潜能，然
而为了应付未来自动化的趋
势，我们需要更多的高技术
人才，希望政府能够协助培
训更多优秀人才。”

他 说 ， 为 了 确 保 产 品 品

质的稳定与一致性，工业自
动化是不可或缺的一环，人
工和手动将会大量的减少使
用，并需要人工智能让生产
更为高效。

另一方面，腾达科技有限
公 司 位 于峇都 加 湾 的 第 3 间
厂房也在明年投入运作。

与会者包括槟城光大圆顶
科学馆首席执行员邱武威、
腾达科技有限公司首席营运
员 郑 荣 泉 、 销 售 总 监 A K 古
玛及行政人员等。

佳日星：积极采取培训措施
自动化人才应付制造业需求

 拨40万提升2姓氏桥基设 林慧英: 料今年12月竣工 

王宇航（左起）、林慧英、魏
子森、 喜嘉斯沙哈里、洪明泉
等巡视姓氏桥。

蔡春明（中）向佳日星讲解腾达科技办公室操作情况。

槟城作为工业枢纽，未来需要更多的高科技人才。
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报导：黄国伟
摄影： Noor Siti Nabilah Noorazis

无心插柳柳成荫，陈德顺被誉为“
天堂果”的木鳖果“美貌”深深

吸引，没想到却因此让他成就了另一番
事业。

长相奇特的木鳖果，椭圆形的果实上
长满了突刺，果实在成长过程中依次从
青、黄、橙、红蜕变，挂在树上很是养
眼。

来自大山脚的陈氏，是在朋友处与木
鳖果树初次相见，却见长在树藤上的木
鳖果色彩灿丽，让他第一眼就喜欢上了
这一果树。

当下，他立刻就向好友讨要了树苗带
回家栽种，就这样他开始了栽种这一“
外来水果”的旅程。

起初，他只是随意在家栽种，谁知这
一种却种出了兴趣，在多番研究之下也
慢慢摸透了这一水果地习性，并总结出
了栽种心得。

“木鳖果栽种说难不难，但却非常耗
费时间，因为想要产量好，就必须人工
授粉，让果树结出更多果实。”

陈氏说，在他了解下，获知了木鳖果
营养价值极高，在外更有着“天堂果”
美誉，在台湾及越南等地更被大量种
植。

因此，他也逐渐萌生了要把木鳖果推
广出去地念头，让更多人知道这一水果
的好处。

就这样，他赫然开始了大批量种植木
鳖果，并将之制成产品后推出市场。

由于木鳖果在马来西亚非常少见，他
也把果园一隅腾空出来，让游客们前来
参观和了解天堂果的神奇之处。

果肉苦涩种子带毒素
与其他水果不同，外表艳丽且看起来

非常可口的木鳖果，其实与美味绝缘，
让它深受欢迎的原因，更多的是其营养
价值和护眼功效。

木鳖果种子带有毒素，且果肉带有些
许苦涩，但只需经过处理及烹煮后，就
能产出高营养的果汁。

据陈氏指出，许多客户在饮用木鳖果
汁一段时间后都赞不绝口，就这样口耳
相传，也让他的产品慢慢打开了市场。

无论如何，由于家庭式制作关系，他
们的产能并不多，每天只能制作逾百瓶
供应市场。

因此，他们的产品市场出现供不应
求的现象，这也成了他们果园甜蜜的烦
恼。

放眼威中开拓更大果园
未来，陈氏想要把其果园发展成生态

旅游景点之一，目前所在的地方已经无
法负荷。

因此，他也在威中武拉必一带，物色
了一块2英亩土地，以便大展拳脚拓展事
业版图。

“ 目 前 我 们 有 4 种 混 合 其 他 口
味 的 木 鳖 果 汁 ， 以 及 浓 缩 木 鳖 果
汁 ； 未 来 我 们 计 划 开 发 更 多 不 同 产
品 ， 把 木 鳖 果 的 价 值 最 大 化 。 ” 

陈德顺被誉为“天堂果”的木鳖果“
美貌”深深吸引，没想到却因此让他
成就了另一番事业。

木鳖果在马来西
亚非常少见。

奇特木鳖果营养价值高
陈德顺拟打造果园生态景点

鳖果种子带有毒素，且果肉带有些许苦
涩，但只需经过处理及烹煮后，就能产
出高营养的果汁。

木鳖果成长过程中依次从青、黄、
橙、红蜕变，挂在树上很是养眼。
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陈国平 李伟增
世界铁人赛完赛为槟争光

报导：陈健敏
摄影：Siti Nuratikah Rahmat / 受
访者提供

“铁人三项”（Ironman）是极度
考验体力与意志力的运动，

完成比赛已经不容易，更何况是参加
世界铁人赛，并且顺利完赛，来自槟
城的陈国平（Felix Tan）与李伟增展现
不屈不饶的铁人精神，拿下完赛奖牌
载誉荣归！！

世界铁人锦标赛（Ironman World 
Championship）是世界顶级大赛，每年
吸引来自世界各地的铁人参加，追求
当上世界第一铁人的梦想。

今年的世界铁人锦标赛，于9月10日
在法国的东南部城市尼斯（Nice）举
行，约2200人角逐各年龄组别比赛，
陈国平(56岁)参加55至59岁组，李伟增
（52岁）则参加50至54岁组。

马来西亚共有10人参加世界铁人
锦标赛，只有陈国平与李伟增来自槟
城，两人也是历届世界铁人锦标赛少
数完赛的大马人，为槟城及国家争
光。

要参加世界铁人锦标赛，除了看实
力，也要看运气，因为需符合入选标
准之余（需在世界各地铁人赛获得优
秀成绩），也要抽签决定命运，陈国
平与李伟增能够入选，更完成艰难的
游泳3.8公里、42公里跑步及180公里踏
脚车比赛（大会规定需在17小时内完
赛），他们在接受《珍珠快讯》访问
时，仍显露兴奋之情。

天气热考验体力
他们表示，法国尼斯的天气比他们

预期热得多，一些路程也极具考验，
对他们来说是前所未有的体验，但他
们仍咬紧牙根，一一克服困难，成功
完成比赛。

他们说，只有很少数选手能够在游
泳、跑步及踏脚车取得平衡，一定会
有其中是弱项。陈国平坦诚他是脚车
及游泳爱好者，不热衷跑步，为了参
加铁人赛才接触跑步。李伟增则是游
泳健将，视踏脚车为严峻考验。

槟约40人参与铁人运动

询及槟城的铁人运动氛围时，他们
说，全槟大约有40人进行铁人运动，人
数并不多。

他们不玮言，铁人三项除了考验体

力 与 意 志 力 ， 也 考 “ 财
力”，由于三项运动都
很考体力，选手的配
备需精良不可，以增
加竞争力。最贵的是
脚车，动辄上万令
吉。

参加比赛的经费
也不菲，他们这一
趟去法国，单单是
世界铁人锦标赛报 名
费已经是1400美元（约6600

令吉），加上飞机票、住宿、膳食、
运脚车费等等，每人至少要花2万令
吉。

至于本地最高水平的浮罗交怡铁
人赛，报名费则是800美元(约3800令
吉)。

从事保健品业的陈国平，以及在工
厂担任行政人员的李伟增说，参

加世界铁人赛，从约半年前训练
备战、出国比赛，直至回到槟
城，消耗了大量体力与精神，
但完成比赛的满足感，是难于
形容的。

“铁人运动已经成为我们
生 活 的 一 部 分 及 奋 斗 的

目标，鼓励我们保
持自律的健康生
活，练就钢铁般
的 意 志 ， 不 断
在人生的道路
向前迈进，这
就是这门运动
给 我 们 的 启
发。”

参加世界铁人赛是铁人运动员的终极目标。

这枚完赛奖牌可是花了无数心血换回来
的。

李伟增全力
向前迈进。

陈国平在脚
车赛全力以
赴。

参加世界铁人
锦标赛的大马
选手合影。

李伟增(左)
与陈国平完
成参加世界

铁人锦标赛梦想。
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两名从14岁开始就认识的同窗张
杰濠与李世泓，中学毕业后各

分东西，但因对咖啡的热诚，他们
携手开创了”Norm Micro Roastery”
，除了推动咖啡文化之余，也肩负
着教育年轻一代的使命。

说 起 这 段 咖 啡 创 业 之 路 ， 今 年
34岁的张杰濠《珍珠快讯》访问时
指出，他原本的专业是会计，但在
修读科系时已深知这不是本身的兴
趣，而开始摸索未来的发展方向。

他 笑 言 ， 1 0 多 年 前 的 槟 城 还 未
盛行咖啡馆，仅寥寥可数的选择，
但那时候爱在咖啡馆里消磨时间的
他，已开始想象着拥有咖啡馆的美
好。

在机缘巧合下，他当时与其他6位
合伙人一起开创了槟岛最大间的咖
啡馆，当时业绩出乎意料的好，也
让他开启了创业之路。

“但3年后，因为一些因素及理念
上的差异，我选择离开。”

这也是当时张杰濠人生最低谷时
刻，没有工作长达年余，为了不让
家人担心，还每天假装出门工作。

而在澳洲已是海洋生物学博士的
李世泓，在2017年决定回流槟城后
而联系上张杰濠，在得知对方情况
后，李世泓鼓励及建议张杰濠再创
设咖啡馆。随后，另两位合伙人林
元丰及陈耀宗也加入阵容。

他们原先的目标是在中国上海创
业，但经过无数次的考察后发现，
当地的投资文化并不适合他们，最
后决定于2018年在沓田仔街开了首
间咖啡馆“Norm Penang”。

两 人 受 访 时 指 出 ， 虽 然 当 时
的“Norm Penang”只是小小的面
积，但获得顾客热烈支持，而较后

也成功开办了另一家 “Norm Micro 
Roastery” 咖啡馆。

如今，他们也计划再扩展业务，
料今年年杪开办另一家不同风格和
主题的餐厅。

极简风格带来归属感
谈起咖啡馆取名“Norm”，顾名

思义为日常或常态，张杰濠及李世
泓希望，一切的美好事物都是该存
在于日常中。

“美好的感觉或美好的事物，应
该就是我们日常生活中不可或缺的
部分。”

“我们希望顾客在踏入Norm时，
有种从喧闹城市中释放的感觉，让
自己的身心上都回归平静及舒服。”

Norm Micro Roastery 内部设计都采
用了极简风格，没有太多的装饰点
缀，有的是简单舒服，这正是他们
想为顾客带来的归属感。

创业路披荆斩棘
说起他们俩的创业路，可说是披

荆斩棘，他们于2020年1月在义兴街
路头（Gat Lebuh Gereja）开了Norm 
Micro Roastery咖啡馆，岂料三个月
后遇上新冠肺炎疫情来袭。

在 充 满 不 确 定 性 的 疫 情 期
间，Norm Micro Roastery 陷入完全无
法经营的窘境。俩人只好向员工说
明情况，并愿意放手让员工离职，
毕竟员工也需要收入来生活。

惟，逾20人的团队，在长达2至3
年的疫情期间，仅有两人离队，大
部分员工都选择在艰难时刻继续留
下。

张 杰 濠 指 出 ， 因 为 疫 情 重 击 之
下，这段期间缴付员工的薪水逐步
减少。从缴付70%、50%、30%，甚
至到最后阶段是完全零支付，但员
工毫无怨言，这是令他非常感动的
事。

因 此 ， 他 与 合 伙 人 善 用 这 段 期

间，加以提升员工，一起学习及上
课，以期重新开放后，以最佳的状
态重新营业。

他欣慰表示，各领域开放后，他
们可说是少有保留完整团队，在完
好状态下重新营业的咖啡馆。

重视员工的成长与学习
“ 如 果 没 有 员 工 们 的 付 出 和 努

力，Norm 只不过是一个没有生命力
的钢骨建筑。” 张杰濠的这句话，
彰显他与其他合伙人对员工的重视。

“ 拥 有 快 乐 的 员 工 何 其 重 要 ，
只有快乐的员工才能给予更好的服
务，为顾客带来更好的体验。”

他并不希望员工加入只为打一份
工，而是让员工对未来拥有期盼及
成长，甚至以这份事业引以为荣。

“ 由 于 不 少 员 工 都 是 刚 步 入 社
会工作的青年，我们是有责任去教
育，指引他们成为更好的人。”

他 们 透 露 ， 今 年 的 员 工 感 谢 宴
会上，计划同时邀请员工家属的参
与，让家属了解孩子的工作情况及
前景，并放心让孩子在Norm 工作和
成长。Norm Micro Roastery 设计采用极简风格，让人心旷神怡。

Norm Micro Roastery 呈
献的美食精致又可口。

“快乐的员工才能给顾客带来更好的体验。”是Norm的座右铭。

访问时，巧遇槟州议长拿督刘子健(
右起)、峇都兰樟区州议员王耶宗、
慈济功德会专员拿督邱武龙与友人到
来享用咖啡美食。

张杰濠李世泓同甘共苦
创Norm咖啡文化记录美好
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இந்துக்களின் வாழ்வா்தாரதற்த 
பமம்படுததுவப்தாடு வளர்சசியறடந்த 
ஒரு ெமூகமாக உருமாற்ைம் காண 
கல்வி, சுகா்தாரம், ெமூகநலன் கூறுகளில் 
கூடு்தல் கவனம் செலுத்தபபடும் என 
பினாங்கு இநது அைபபணி வாரியததின் 
துறணத ்தறலவர் செனடடர் டாகடர்                      
ஆர்.ஏ.லிங்பகஸ்வரன் ச்தரிவித்தார்.

“இநது அைபபணி வாரியம் ஒரு 
ெமூகததின் முன்பனற்ைததிற்கு 
அடிபபறடயாக விளங்கும் கல்வி 
வளர்சசிககு முன்னுரிறம அளிகக 
இணககம் சகாள்கிைது. எனபவ, கடந்த 
2008-ஆம் ஆண்டு மு்தல் ஒரு முறை 
வழங்கபபடும் கல்வி உபகாரசெம்பளம் 
ச்தாடர்நது வழங்கபபடும்.

பமலும், இந்த உபகாரச ெம்பளம் சபை 
ொன்றி்தழ், டிபபளாமா மு்தல் இளங்கறல 
வறர பமற்கல்விறயத ச்தாடரும் இநது 
மாணவர்கள் விண்ணபபிககலாம். ப்தர்வுப 
சபற்ை ஒவ்சவாரு மாணவரும் அவரவரின் 
கல்வி ்தகுதிகபகற்ப உபகாரச ெம்பளம் 
சபறுவர் .

சஜலுதப்தாங் நாடாளுமன்ை உறுபபினர் 
ஆர்.எஸ்.என் இராயர் ்தறலறமயில் 
அறமககபபடட புதிய ஆறணயர் 
குழுவினர் இததிடடததின் கீழ் இம்முறை 

பட்டரசவாரத் - சிறு வயது மு்தல் 
்தமிழ்பபள்ளி மாணவர்களிறடபய 
சுற்றுசசூழல் பமலாண்றம மற்றும் 
அ்தறனப பாதுகாகக பவண்டும் என்ை 
விழிபபுணர்றவ மனதில் ஆழமாகப பதிவு 
செய்ய பவண்டும்.

எனபவ, கழிவு பமலாண்றம மற்றும் 
மறுசுழற்சி நிறுவனமான அலாம் அலிரான் 
குவாலிததி (ம) சென் சபர்ஹாட 
நிறுவனம் (Alam Aliran Kualiti (M) Sdn 
Bhd) ்தமிழ்பபள்ளி மாணவர்களுககுப 
பிரததிபயகமாக ச்தாழில்துறை சுற்றுலா 
ஏற்பாடுச செய்்தது.

ஓர் உள்ளூர் நிறுவனத்தால் நடத்தபபடட 
சுற்றுசசூழறலப பாதுகாபபது பற்றிய 
ச்தாழில்துறை சுற்றுலாவில் சபர்மாத்தாங் 
திங்கி ்தமிழ்பபள்ளி, பிறை ்தமிழ்பபள்ளி 
மற்றும் ஜுரு ப்தாடடத ்தமிழ்பபள்ளி 
என மூன்று பள்ளிகறளயும் பெர்ந்த 120 
மாணவர்கள் கலநது சிைபபித்தனர்.

அததினத்தன்று சுற்றுசசூழறலப 
பாதுகாகக பவண்டிய்தன் அவசியதற்த 
பகளிகறக ொர்ந்த நடவடிகறககள்  மூலம் 
மாணவர்களுககு எடுததுறரககபபடடது.

அ்தன் இயககுனர் குகூலன் பாலன், 

கல்வி, சுகா்தாரம் & ேமூகநலன் 
முன்சனறறத்திறகுப் ெல திட்டஙகள் 

அமலாககம் காணும்
அதிகமாக இநது மாணவர்களுககு கல்வி 
உபகாரசெம்பளம் வழங்க உதப்தசிபப்தாக 
டாகடர் லிங்பகஸ்வரன் கூறினார்.

இநது அைபபணி வாரியம் கடந்த 2008 
ஆம் ஆண்டு மு்தல் 2022 ஆண்டு வறர 2981 
மாணவர்களுககு கல்வி உபகாரச ெம்பளம் 
வழங்கியுள்ளது என்பது குறிபபிடத்தககது.

“பமலும், ஆலயம் என்பது ம்தம் 
மற்றும் ெமயம்  ொர்ந்த ்தலமாக மடடுபம 
செயல்படாமல் மாணவர்களின் கல்வி 
நலனுககாக குருகுலமாக அறமககத 
திடடமிடபபடுகிைது. ச்தாடககமாக 
ஒரு மாவடடததிற்கு ஒரு குருகுலம் 
ச்தாடங்கபபடும். குருகுலம் திடடததின் 
கீழ் பி40 குழுறவச பெர்ந்த மாணவர்கள் 
பள்ளி முடிந்தவுடன் பள்ளிப பாடததிடட 
அடிபபறடயிலான பிரததிபயக வகுபபுகளில் 
பங்பகற்பர். இந்தப பிரததிபயக வகுபபுகள் 
வழிநடத்த ஆசிரியர்கள் நியமிககபபடுவர். 

“இ்தன் மூலம், மாணவர்கள் கல்வி 
பகள்விகளில் சிைநது விளங்குவப்தாடு 
தீயச செயல்களில் இருநது விலகவும் 
ஒரு தூண்டுபகாளாக அறமயும்,” என 
நம்பிகறக ச்தரிவித்தார்.

்தற்பபாது மருததுவச செலவுகள் 
அதிகரிதது வரும் பவறளயில் சுகா்தாரக 
கூறுகளுககும் கூடு்தல் கவனம் 

செலுததுவது அவசியமாகும். இநது 
அைபபணி வாரியததின் கீழ் பினாங்கு 
மாநில தீவிலும் சபருநிலததிலும் முறைபய 
ஒரு டயாலிசிஸ் றமயம் திைககத 
திடடமிடபபடுகிைது.

“மு்தல் கடடமாக எனது ்தறலறமயில் 
மருததுவக குழுவினர் மற்றும் அைபபணி 
வாரிய ஆறணயர்களுடன் இறணநது 
‘Buddhist Tzu Chi’ டயாலிசிஸ் றமயததிற்கு 
அலுவல் பயணம் பமற்சகாண்படாம். 

“இததிடடம் செயல்படுத்த ஆய்வுகள் 
பமற்சகாள்ளபபடும். ஏசனனில், 
டயாலிசிஸ் றமயம் ச்தாடங்குவ்தற்கு 
அதிகமான நிதி ஒதுககீடுகள் ப்தறவபபடும். 
அப்தபவறளயில், நிபுணததுவம் மிகக 
மருததுவர்களின் பெறவயும் அவசியம். 
சிறுநீரகப பிரசெறனறய எதிர்பநாககும் 
பல பநாயாளிகள் டயாலிசிஸ் சிகிசறெயின்  
மருததுவச செலவிறனக கடட முடியாமல் 
்தவிககின்ைனர். எனபவ, இநதுககளின் 
சுகா்தாரதற்த பமம்படுத்த டயாலிசிஸ் 
றமயம் அவசியமாகும்,” என முன்னாள் 
சபாது மருததுவமறன இயககுநருமான 
டாகடர் லிங்பகஸ்வரன் ச்தரிவித்தார்.

சுகா்தார முகாம்,  ெடட உ்தவி 
மற்றும் விழிபபுணர்வு முகாம் நடததுவ்தன் 
மூலம் சபாது மககளின் வாழ்வா்தாரம் 

பாதுகாககபபடும். சுகா்தார முகாம் 
மூலம் இலவெ மருததுவப பரிபொ்தறன 
நடத்த இலககு சகாண்டுள்பளாம். 
அப்தபவறளயில், ெடட ரீதியிலானப 
பிரசெறனறய எதிர்பநாககும் சபாது 
மககளுககும் ெடட ஆபலாெறனகள் 
வழங்கி உ்தவிகள் செய்யபபடும். 
இததிடடதற்த ஒவ்சவாரு மாவடடததிலும் 
நடத்த திடடமிடடுள்பளாம், என்ைார்.

க்சனட்டர ்டாக்டர லிஙமகஸ்வைன்.

சுறறுச்சூழல் 
ொதுகாப்ெது 
நமது கடவம 
- சுந்தராஜு

இநநிறுவனததின் பயணம் 1994 இல் 
ச்தாடங்கியது, என்ைார்.

"நாங்கள் 1,000-ககும் பமற்படட 
வாடிகறகயாளர்களுககு பெறவ வழங்கும் 
வறகயில் முன்பனறி வருகிபைாம். 
கழிவு பமலாண்றம பெறவகள் மற்றும் 
திடடமிடபபடட கழிவுகறள அகற்றுவதில் 
நிபுணததுவம் சபற்ை நம்பகமான 
திடடமிடபபடட கழிவு ஒபபந்த்தாரராக 
இநநிறுவனம் நிறலநிறுத்தபபடடது.

"கடறமயுணர்சசி சகாண்ட 

பசுறமப பபார்வீரர்களாக சுற்றுசசூழல் 
நிறலத்தன்றமறய வலுபபடுத்த உறுதி 
சகாள்கிபைாம்.

"பள்ளி மாணவர்கள், கல்வி 
நிறுவனங்கள், சபருநிறுவனங்கள், அரசு 
அறமபபுகள் மற்றும் பல இடங்களுககுத 
்தாவர மாதிரிகறள விநிபயாகிபபது 
உள்ளிடட சுற்றுசசூழல் கல்வி மற்றும் 
விழிபபுணர்றவ பமபலாங்கச செய்ய 
தீவிரமாக ஈடுபடடுள்பளாம்.

"சுற்றுசசூழறலப பாதுகாககும் 

ெமூகப பாங்கான சபாறுபபுணர்சசிறய 
ஏற்படுததுவப்த எங்கள் குறிகபகாளாகும். 
இற்த பநாககி ஒரு குறிபபிடத்தகக 
நடவடிகறகயாக ஆரம்பப பள்ளி 
மாணவர்களுககாக இந்த ச்தாழில்துறை 
வருறகறய நாங்கள் ஏற்பாடு 
செய்துள்பளாம்.

"இது சுற்றுசசூழல் குறிதது 
விழிபபுணர்றவ ஏற்படுத்தவும், அ்தறனப 
பாதுகாகக ஊககுவிககவும் இந்த 
நடவடிகறக பமற்சகாள்ளபபடடுள்ளது," 
என்ைார்.

இநநிகழ்சசிககுச சிைபபு விருநதினராக  
வருறகயளித்த மாநில வீடடுவெதி 
மற்றும் சுற்றுசசூழல் ஆடசிககுழு 
உறுபபினர் டதப்தா� சுந்தராஜூ பொமு 
இநநிறுவனததின் முன்முயற்சிறயப 
பாராடடினார்.

பின்னர், அவர் மாணவர்கறள 
ஊககபபடுத்தவும், கடினமாக உறழககத 
தூண்டவும் ்தனது வாழ்கறகப பயணதற்தப 
பற்றி பகிர்நது சகாண்டார்.

“சிறு வயதில் கல்வி கற்பது 
மிகவும் அவசியம். அப்தபவறளயில், 
சபரியவரானதும் பணம் ெம்பாதிபபதும் 
முககியம் ஆகும்.

"கழிவுகள் இபசபாழுது ஒரு வணிகமாக 
மாறியுள்ளது. மறுசுழற்சி செய்வ்தன் மூலம் 
பிை சபாருள்களாக மாற்ைபபடும். இது 
சுற்றுசசூழறல ஒரு பபாதும் பாதிககாது," 
என்று அவர் கூறினார்.

எனபவ, சுற்றுசசூழல் மாசு அறடயாமல் 
எதிர்கால ெந்ததியினர் நன்றமப சபறும் 
வறகயில் அ்தறனப பாதுகாகக அறனதது 
்தரபபினரும் ஒன்றிறணநது செயல்படுவது 
அவசியமாகும்.

கதாழில்தும்ற சுற்றுலாவில் கலநது ககாண்ட தமிழப்பள்ளி மாணவரகளு்டன் ஆடசிககுழு 
உறுபபினர சுநதைாஜு குழுப்ப்டம் எடுததுக ககாண்டார.
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ொர்ச்டவுன் - பல்பவறு பின்னணியில் 
இருநது சமாத்தம் 12 புதிய முகங்கள் 
பினாங்கு மாநகர் கழக (எம்.பி.எஸ்.பி)                  
கவுன்சிலர்களாக இந்த ஆண்டு 
அகபடாபர் 1 மு்தல் டிெம்பர் 31, 2024 
வறர நியமிககபபடடுள்ளனர்.

இன்று காறலயில் எஸ்பிளபனடடில் 
உள்ள சிடடி ஹாலில் நடந்த ப்தவிபயற்பு 
விழாவில் புதிய முகங்கள் உடபட 23 
கவுன்சிலர்களும் ப்தவிபயற்ைனர்.

இந்தப ப்தவிபயற்பு விழாவில் 
கலநது சகாண்ட மாநில மு்தலறமசெர் 
பம்தகு ொவ் சகான் இபயாவ், 
ப்தர்வுச செய்யபபடட அறனதது 
கவுன்சிலர்களுககும் நல்வாழ்ததுகறளத 
ச்தரிவித்தார்.

"23 கவுன்சிலர்களில், 12 பபர் புதிய 
முகங்கள், மீ்தமுள்ள 11 பபர் முன்னாள் 
கவுன்சிலர்கள் அவர்களது ப்தவிறயத 
ச்தாடர்நது ்தககறவததுள்ளனர்.

"மாநில அரசு ொர்பாக, அவர்களின் 
நியமனங்கறள நான் வரபவற்கிபைன். 
பமலும், அவர்கள் உள்ளூர் மககளுககு 
விடாமுயற்சியுடன் பெறவ செய்வார்கள் 
என்றும், பினாங்கு இன்னும் உயரததிற்கு 
முன்பனறுவற்த உறுதி செய்வதில் 
முறனபபுடன் இருபபார்கள்," என்று 

ொர்ச்டவுன் - பினாங்கு மகளிர் 
பமம்பாடடுக கழகம், சபண்கள் மற்றும் 
குழநற்தகளுககு எதிரான அறனதது 
வறகயான வன்முறைகறளயும் 
்தடுபப்தற்கான உறுதிசமாழியாக, 10வது 
ஆண்டாக பினாங்கு பகாஸ் ஆரஞசு 
(PGO) எனும் பிரசொரதற்த வருகின்ை  
நவம்பர் மா்தததில் நடத்த இணககம் 
சகாண்டுள்ளது.

PGO பிரசொரம் நவம்பர் 25 மு்தல் 
டிெம்பர் 10 வறர 16 நாடகளுககு 
நறடசபறுகிைது. இந்தப பிரசொரம் 
சபாது மககளிறடபய  வன்முறை குறித்த 
விழிபபுணர்றவ அதிகரிககவும், அ்தறன 
்தடுபப்தற்கானத தீர்வுகறளத ப்தடவும் 
துறணபுரிகிைது.

மாநில ெமூகநல பமம்பாடு மற்றும் 
இஸ்லாம் அல்லாப்தார் ெமய விவகார 
ஆடசிககுழு உறுபபினர் லிம் சியூ கிம், 
வன்முறையில் ஈடுபடுவது பினாங்கு 
ெமூகததின் இறடயில் பமாெமான 
விறளறவ ஏற்படுததும், என்ைார்.

எம்.பி.பி.பி கவுன்சிலரகளில் 
12 புதிய முகஙகள் அறிமுகம் 

- மு்தலவமச்ேர
நம்பிகறக ச்தரிவித்தார்.

"அறனதது கவுன்சிலர்களும் 
மககளுககும் மாநில அரசுககும் இறடபய 
இறணபபாளராகச செயல்பட பவண்டும்," 
என்று கூறினார்.

15 ஆண்டு காலமாக கவுன்சிலர்களாக 
பெறவ வகித்த ஹர்விந்தர் சிங் மற்றும் 
டதப்தா பிரான்சிஸ் பஜாெப ஆகிய 
இருவருககுபம ொவ் நன்றித ச்தரிவித்தார்.

இன்று ப்தவிபயற்ை அறனதது 
கவுன்சிலர்களும் 24 மு்தல் 61 வயதுககு 
உடபடடவர்கள் ஆவர்.

புதிய கவுன்சிலர்கள் பினாங்கு2030  
இலகறக அறடய ்தங்களால் இயன்ைவறர 
ச்தாடர்நது பெறவயாற்றுவர் என்று ொவ் 
நம்பிகறக ச்தரிவித்தார்.

"நான் முன்பு கூறியது பபால், பினாங்கு 
வாழ் மககளின் முன்பனற்ைததிற்காக 
கூடு்தல் உள்கடடறமபபுத திடடங்கறள 
சகாண்டு வருவ்தன் மூலம் மாநிலததிற்கு 
என்னால் முடிந்த பெறவறய ஆற்றுபவன்," 
என்று அவர் பமலும் கூறினார்.

மாநில உள்ளாடசி, நகர்பபுை 
மற்றும் கிராமபபுை திடடமிடல் 
ஆடசிககுழு உறுபபினர்பஜென் சஹங் 
23 கவுன்சிலர்களுககும் பாராடடுத 
ச்தரிவித்தார்.

"ெமூகததின் வாழ்கறகத ்தரதற்த 
உயர்த்த எம்.பி.பி.பி மற்றும் செபராங் 
பிறை மாநகர் கழகம் (எம்.பி.எஸ்.பி) 
ஆகிய இரு ஊராடசி மன்ைங்களின் 
முன்முயற்சிகளுககும் மாநில அரசு 
எபபபாதும் முன்னுரிறம அளிதது 
வருகிைது.

“மககள் பயன்சபறும் வறகயில் பல 
திடடங்கள் செயல்படுத்தபபடவுள்ளன.

"கவுன்சிலர்கள் எம்.பி.பி.பி உடன் 
இறணநது சபாது மககளின் நலனுககாக 
சிைந்த பெறவறய ஆற்ை பவண்டும் என 
வலியுறுததினார்.

"கவுன்சிலர்கள் எம்.பி.பி.பி இன் 
முன்பனற்ைததிற்கு அவர்களின் கடறமறய 
சிைபபாக ஆற்ை பவண்டும்.

"மாநில அரொங்கத்தால் நியமிககபபடும் 
கவுன்சிலர்கள் மககளின் நலனுககாக, 
்தங்கள் கடறமறய பநர்றமயுடன் 
சவளிபபறடத ்தன்றமயுடனும் செய்ய 
பவண்டும் என ஆடசிககுழு உறுபபினர் 
சஜென் சஹங் கூறினார்.

எம்.பி.எஸ்.பி பமயர் டதப்தா 
இராபஜநதிரன் ்தனது உறரயில், 
கவுன்சிலர்களின் நியமனங்களுககு 
மனமார்ந்த நன்றிறயத ச்தரிவித்தார்.

இநநிகழ்சசியில், மு்தலாம் துறண 
மு்தலறமசெர் டதப்தா டாகடர் முகமது 
அபதுல் ஹமீட, இரண்டாம் துறண 
மு்தலறமசெர் ஜகதீப சிங் டிபயா, மாநில 
செயலாளர் டதப்தா முகமட ொயுததி 
பாககர் மற்றும் மாநில ெடடமன்ை 
உறுபபினர்கள் கலநது சகாண்டனர்.

இைா. ெரிகிருஷணன் மூன்்றாவது தவமணயாக  
எம்.பி.பி.பி கவுன்சிலைாக ்பதவிப பிைமாணம் 
எடுததார. 

ைன்முவறககு
 எதிரான 

சொராட்டத்தில் 
பினாஙகு சகாஸ் 

ஆரஞ்சு பிரச்ோரம் 
முககிய ெஙகளிப்பு

“பாலின அடிபபறடயிலான வன்முறை 
உடபட எந்த வி்தமான வன்முறைககும் 
யாவரும் உடன்பாடு சகாள்ள மாடடார்கள் 
என்று நான் உறுதியாக நம்புகிபைன்.

"இது மனி்த உரிறமகறள மீறுவது 
மடடுமல்லாமல், பாதிககபபடட அறனவரின் 
மனி்தபநயதற்தயும் இழிவுபபடுததுகிைது," 
என்று லிம் விளககமளித்தார்.

PGO 2023 இன் கருபசபாருள் மபலசிய 
கல்வி அறமசசின் முன்முயற்சியுடன் 
இறணநது 'நற்செயல் சிைந்த 
வாழ்கறகககு வழிவகுககும்: வன்முறைறய 
ஒடுககுபவாம்' (Kindness4wellness: Stop 
Bullying) என்று ப்தர்ச்தடுககபபடடது என 
லிம் விளககினார்.

"இது உயர்நிறலப பள்ளி 
மாணவர்களிறடபய அதிகரிதது வரும் 

உடல் மற்றும் இறணய மிரடடல் பற்றிய 
விழிபபுணர்றவ பமபலாங்கச செய்வப்தாடு, 
புரிநதுணர்றவ ஏற்படுத்த பவண்டும்," 
என்று அவர் கூறினார்.

இந்தப பிரசொரததின் ச்தாடகக விழா 
நவம்பர் 25-ஆம் ப்ததி பாடாங் பகாத்தாவில் 
நறடசபறும் என்றும், நிறைவு விழா 
டிெம்பர் 9-ஆம் ப்ததி சிம்பாங் அம்பாடடில் 
உள்ள பண்டார் ்தாசெக முததியாரா 
இறடநிறலபபள்ளியில் நறடசபறும் 
என்றும் லிம் கூறினார்.

PGO பிரசொரததில் ஈடுபடடுள்ள 
அறனவருககும், குறிபபாக PWDC மற்றும் 
அ்தன் ்தறலறம நிர்வாக அதிகாரி 
ஓங் பீ சலங் அவர்களின் அறெகக 
முடியா்த அர்பபணிபபுககு அவர் நன்றித 
ச்தரிவித்தார்.   

"வன்முறை இல்லா்த பிரகாெமான 
எதிர்காலதற்த வடிவறமகக PGO2023 
பிரசொரததில் தீவிரமாக பங்பகற்பபாம்" 
என்று லிம் கூறினார்.

"PGO2023-ககான பிரசொரததின் 
வாயிலாக பகிடிவற்த ஒடுககுவ்தற்கான 
முயற்சிகள் பமற்சகாள்ளபபடும். இது 
அறனதது பினாங்கு குடிமககளுககும் 
விழிபபுணர்றவ ஏற்படுத்த துறணபுரியும்.  

"ச்தாடககப பள்ளிகளிபல பகடிவற்த 
கலாசொரதற்த ஒடுகக பவண்டும். இ்தன் 
வழி மாணவர்கள் ஆளுறம வளர்சசியில் 
மிகப சபரிய ்தாககதற்த ஏற்படுத்தககூடும். 

"வன்முறை இல்லா்த பிரகாெமான 
எதிர்காலதற்த வடிவறமகக PGO2023 
பிரசொரததில் ஒன்றிறணநது 
பங்பகற்பபாம்," என்று லிம் கூறினார்.

10வது ஆண்டாக நம்டக்பறும் பினாஙகு மகாஸ் ஆைஞசு (PGO) பிைச்சாைததின் பிைசசூைதமத ஆடசிககுழு உறுபபினர லிம் சியூ கிம்(நடுவில்) மற்றும் 
ஏற்்பாடடுக குழுவினர காணபிககின்்றனர.

இைா. விகமன்சன் எம்.பி.பி.பி கவுன்சிலைாக 
்பதவிப பிைமாணம் எடுததுக ககாண்டார. 
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வணணமயமாகக 
காடசியளிககும் 
வம்ளயல்கம்ளப ்ப்டததில் 
காணலாம். 

6

பினாஙகு லிட்டல் 
இநதியாவில்
தீொைளி விறெவன

இநதியப ்பாைம்்பரிய ஆம்டகள் சிறுவர 
முதல் க்பரியவர வமை என  அமனவருககும் 
பினாஙகு லிட்டல் இநதியாவில் வாஙகலாம்.

தீ்பாவளிக ககாண்டாட்டதமத முன்னிடடு ்படடுப பு்டமவ, சில்க பு்டமவ, மகாட்டன் பு்டமவ என 
்பல வரணஙகளில் இ்றககுமதி க்சய்யப்படடுள்்ளன.

இநதியப ்பாைம்்பரிய ்பலகாை வமககள் தைமாகவும் மலிவாகவும் விற்கப்படுகி்றது. 

இந்தியர்களின்  முககிய பண்டிறககளில் 
ஒன்ைான தீபாவளி வருகின்ை நவம்பர் 12-
ஆம் நாள் அறனதது இநதியர்களாலும் 
மிக விமரிறெயாக சகாண்டாடபபடும். 
சலபபாக பினாங்கில் அறமநதுள்ள 
பினாங்கு லிடடல் இநதியாவில் கறடகளின் 
முன்புைம் கூடாரங்கள் அறமககபபடடு 
துணிமணிகள், காலணிகள், சுடி்தார், 
பெறல, அழகுச ொ்தனபசபாருடகள், 
உணவுப ப்தார்த்தங்கள் என பல்வறக 
சபாருடகளும் மிக மலிவான விறலயில் 
விற்கபபடுகின்ைன.

ஒவ்சவாரு ஆண்டும் ஒரு மா்தததிற்கு 
முன்பப பினாங்கு லிடடல் இநதியாவில் 
வணிகர்கள், சிறுவியாபாரிகள் என 
வியாபாரதற்தத சபரிய அளவில் ச்தாடங்கி 
விடுவர்.

இ்தனிறடபய, இவ்வாண்டு தீபாவளிப 
பண்டிறகறய அறனவரும் ்தத்தம் 
குடும்பததினருடன் ஒற்றுறமயாக 
மகிழ்சசியுடன்  சகாண்டாடுபவாம்.

க்பாது மககள் லிட்டல் 
இநதியாவில் ம்சமல, சுடிதார 
ம்பான்்ற கலாச்சாை ஆம்டகள் 
வாஙக வருகின்்றனர.
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Story and pix by Tanushalini 
Moroter

FOR 45 low-cost housing 
unit applicants in Simpang 
Empat, Sept 24 was truly 

a memorable day for them.
It was on that date that they 

received their offer letters for 
Block C of the Mutiara Indah 
Flats.

State Housing and Environ-
ment Committee chairman 
Datuk Seri Sundarajoo Somu, 
who handed over the offer let-
ters to the recipients, hoped 
that the provision of homes 
would contribute to improving 
their quality of life.

Sundarajoo said out of the to-
tal of 56 successful applicants, 
45 were present during the of-
fer letter handover ceremony, 
which took place at the Mutiara 
Indah Flats.

“I hope the respective house 
owners will not rent out these 
units to foreigners but will use 
the homes for themselves.

“The state government is al-
so planning to enact a law that 
prohibits owners from renting 
their houses to foreigners.

“I am not anti-foreigner, but 
renting the homes to them 
would cause discomfort to oth-
er residents.

“The state has done its 
responsibility by providing 
homes to those who need 
them, and in the same man-
ner, I hope that owners will 
take responsibility for the 
units,” he said, adding that 
the units given cannot be sold 
for the next 10 years.

Besides that, Sundarajoo 
also shared that recently he 
introduced a new housing 
product, priced at RM100,000 
(750 sq ft), primarily to help 
young people to own a home.

“This is for those with a total 
household income of RM5,000, 
especially for young people who 
have just started working after 
graduating.

“We also want to give them 

the opportunity to own a 
home,” he added.

Sundarajoo also requested 
the affordable home buyers in 
Penang to report to his office 
or the Penang Housing Board 
should any developer force 
them to purchase an additional 
package for the renovation of 
their respective units.

“I will blacklist the develop-
ers as they do not have the 
right to force buyers to take up 
the additional packages.

“But if the buyers themselves 
are willing or request to buy the 

additional packages, then it is 
between the developer and the 
buyers. And we will not stop or 
interfere with that,” he said.

Sundarajoo urged all indi-
viduals registered with the 
Penang Housing Board to up-
date their personal informa-
tion in the system.

He also shared that the 
board has introduced a new 
system via HOPE (Housing Out-
come Performance Committee) 
to help with the process of of-
fering affordable housing units.

"We will also be holding road-

shows on both the island and 
mainland once a year to assist 
our people in registering with 
the Penang Housing Board.

"We have received complaints 
that not everyone knows how to 
key in their particulars in the sys-
tem, so we have stationed our 
staff at Level 3 of Komtar to as-
sist," Sundarajoo said.

Also present at the event was 
Penang Housing Board general 
manager ‘Ainul Fadhilah Sam-
sudi and chief business officer 
Fakhrurrazi Ibnu Omar as well 
as other guests.

Sundarajoo speaking to the recipients who were present at the event.

Offer letters for 45 affordable 
housing recipients
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Story by Riadz Akmal
Pix by Muhamad Amir Irsyad Omar

ONE of the world’s leading 
semiconductor manufacturers, 
Global Foundries (GF), has cho-

sen Penang to open its first office in 
the country.

It is located at One Precinct building 
in Bayan Baru.

GF chief manufacturing officer Kay 
Chai Ang said the key feature of the 
new office is the new state-of-the-art 
“factory control tower”.

“It will enable the team to moni-
tor key production processes, perfor-
mance metrics, and tool uptime across 
all of Global Foundries’ global manufac-
turing sites.

“Our plans for the Penang office also 
include the use of Industry 4.0 solu-
tions to enhance manufacturing pro-
cesses for greater efficiency and pro-
ductivity,” he said in his speech before 
Chief Minister Chow Kon Yeow offici-
ated the company’s office on Sept 26.

“We will also train our employees in 
the Penang office in the use of artificial 
intelligence (Al) and machine learning 
to further automate processes in semi-
conductor manufacturing,” Chai added.

Also present were InvestPenang 

chief executive officer Datuk Loo Lee 
Lian and the Chief Minister’s special 
investment adviser Datuk Seri Lee 
Kah Choon.

Chai added that the new office 
would create 300 high-value manufac-
turing support roles, including techni-
cians, engineers, and administrative 
support.

Chow was proud that Penang was 
chosen as the location for the GF 
office, showcasing the confidence 
placed in the state’s ecosystem.

“As one of the world’s top three 
largest semiconductor foundry com-
panies, I am pleased that Penang has 
been chosen to be a key part of your 
global hub strategy to augment your 
global manufacturing footprint in Singa-
pore, the United States and Germany.

“At a time when business and supply 
chain resiliency are key priorities, Global 
Foundries global manufacturing footprint 
sets the company ahead of the pack.

“Particularly, the company’s empha-
sis on digital manufacturing also aligns 
with Penang’s goals and roadmap as 
we continue to anchor our position as 
the Silicon Valley of the East,” he said.

Chow added that the state, via In-
vestPenang, strives to provide stead-
fast support and facilitation to all inves-

tors so that Penang could continue to 
strengthen its position and relevance 

as a location for global businesses to 
set up their offices.

PENANG has been proactive in champion-
ing green initiatives and environmentally 
friendly practices, Chief Minister Chow 
Kon Yeow says.

Describing Penang as being in the fore-
front of promoting environmental prac-
tices, Chow lauded the initiatives of the 
Penang Green Agenda 2030, Penang Re-
newable Energy & Energy Efficiency Task-
force (PREET) and Penang Waste Segre-
gation at Source Policy as clear examples 
of creating a sustainable and eco-friendly 
environment.

“The collaboration between the Penang 
Green Council (PGC) and Let’s Do It World, 
a global environmental organisation, on 
this World Cleanup Day is a testament to 
promoting a clean environment.

“My deepest appreciation and admira-
tion for the extraordinary effort and dedi-
cation shown by everyone here in cleaning 
up a few places in Penang this morning.

“We witnessed a remarkable display of 
unity and determination. The volunteers 
from all walks of life, students, profession-
als and local communities have cleaned 

up five places in the state.
“They have successfully gathered 

374.3kg of waste, consisting of general 
waste and recyclables.

“This embodied the power of collec-
tive action towards a common goal,” 
said Chow, who is also PGC chairman, 
during the closing ceremony of Penang 
World Cleanup Day 2023 in Komtar on 
Sept 30.

Chow said the cleanup was crucial 
for raising awareness of waste man-
agement.

PGC general manager Josephine Tan 
thanked those who joined the noble ef-
fort in cleaning up.

“They have successfully cultivated 
the importance of preserving the envi-
ronment,” she said.

Among those present during the clos-
ing ceremony were state Housing and 
Environment Committee chairman Da-
tuk Seri Sundarajoo Somu, Penang Is-
land City Council (MBPP) mayor Datuk 
A. Rajendran, and MBPP councillor Tan 
Soo Siang.

Penang cultivates green agenda 

Chai (left) presenting a memento to Chow during the opening ceremony. 

US-based firm 
opens office 
in Penang
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THE Penang Science Cluster 
(PSC) has officially opened 
its latest centre in Seberang 
Perai.

Known as the PSC@Bagan, it 
is located at Dewan Datuk Haji 
Ahmad Badawi in Butterworth.

It is the first PSC centre on 
the mainland. This also marks 
PSC’s third centre in Penang, 
with two on the island.

PSC chief executive officer 
Datuk Ooi Peng Ee said the main 
objective is to generate interest 
in STEM (science, technology, 
engineering and mathematics) 
learning among the students on 
the mainland.

“We are on a mission to build 
a healthy pipeline of talent in 
Penang by sparking interest in 
STEM and creating a culture of 
innovation and entrepreneurship 
among our young in the state.

“Our first centre in Seberang 
Perai will allow primary and sec-
ondary school students easier 
access to quality science and 
technology programmes without 
having to travel to our main cen-
tre at Wisma Yeap Chor Ee on 
the island.

“In addition, highly skilled 
technical students in Seberang 
Perai who need advanced equip-
ment or specialised knowledge 
can come to PSC@Bagan as 

well,” Ooi said in his speech 
before Chief Minister Chow Kon 
Yeow officiated the centre on 
Sept 23.

Also present were state 
Youth, Sports and Health Com-
mittee chairman Daniel Gooi Zi 
Sen, Bagan MP Lim Guan Eng, 
Bagan Dalam assemblyman Ku-
maran Krishnan, Bagan Jermal 
assemblyman Chee Yeeh Keen 
and Sungai Puyu assemblyman 
Phee Syn Tze.

According to Ooi, PSC@Bagan 
will also be PSC’s centre of op-
erations for the entire Seberang 
Perai and northern region.

Meanwhile, Chow said PSC@
Bagan represents a pivotal mo-
ment for STEM education in Pen-
ang.

“This state-of-the-art facility 
will not only reduce the travel 
time for students in Seberang 
Perai attending Penang Science 
Cluster’s full-day workshops but 
also provide advanced equip-
ment at their disposal in PSC@
Bagan’s MakerLab.

“This resource-rich environ-
ment will enable our young tal-
ents to explore, innovate, and 
experiment, paving the way for a 
brighter future,” he said.

According to Chow, PSC@
Bagan is just one piece of the 
puzzle.

THE  date Sept 29 will be a 
memorable one for 23 couples 
when they exchanged their vows 
during a mass wedding registra-
tion ceremony at the Penang 
Chinese Town Hall (PCTH).

Among the couples present 
were 29-year-old contractor Gim 
Lim and his 28-year-old bride, 
Yvonne Yeoh, who have known 
each other since their primary 
school days.

“We have been planning to 
get married for the past eight 
years and I am glad that today 
we managed to make it official 
as husband and wife.

“What makes it even more 
special is that we will be expect-
ing a baby soon,” said Gim.

Meanwhile, Kwek Cheng Le-
ong, 35, and his wife Saw Shi 
Ying, 30, said they chose Sept 
29 to get married because it is 
also the date of the Mid-Autumn 
Festival.

“So, it is a special day and is 
easy to remember.

“I am from Terengganu and 
my wife is from Penang. We have 
known each other for two years 
through social media before we 
decided to tie the knot,” said 
Kwek, who works as an engineer 
while his wife is an accountant.

Also present during the mass 
wedding registration ceremony 
were Chief Minister Chow Kon 
Yeow, state National Registra-
tion Department (NRD) deputy 

director Awangku Iswandy Awa-
ngku Serma and PCTH chairman 
Tan Sri Tan Khoon Hai.

Chow wished the couples a 
happy married life together.

“Today is a special day as we 
are not only here to celebrate 
all 23 couples at the mass wed-
ding ceremony, but we are also 
marking the annual Mid-Autumn 
Festival today this year.

“This means that this event 
will be memorable for everyone, 
especially the newlyweds.

“Thus, I would like to congrat-
ulate all the newlyweds today. I 
hope all of you will have a won-
derful life ahead and I wish you 
happiness for the rest of your 
lives,” he said.

Story by Ammar Mikhail 
Aamer
Pix by Vekenesvaran 
Magandran

TEACHERS play a pivotal 
role in ensuring the suc-
cess of STEM (science, 

technology, engineering and 
mathematics) education, says 
Deputy Chief Minister I Prof 
Datuk Dr Mohamad Abdul Ha-
mid.

Mohamad, who officiated 
the closing of the 2023 Penang 
STEM Education Innovation Proj-
ect Convention Ceremony, ex-
pressed his gratitude to all the 

dedicated teachers.
Held at The Top in Komtar, 

the event ran from Sept 19 to 
21 with the aim of showcasing 
innovation and creativity among 
lower secondary students.

“Special thanks to the teach-
ers who did an excellent job. 
Often referred to as mind engi-
neers, teachers play an impor-
tant role in imparting knowledge 
tailored to the learning style of 
today’s generation,” Moham-
mad said.

He then underscored the 
significance of STEM education 
and its integral role in the cur-
rent generation’s development.

“There is no doubt that edu-
cation is the primary platform 
for producing a skilled work-
force to meet the needs of the 
industry.

“To increase students’ inter-
est in the STEM field, persistent 
efforts and engagement from 
various stakeholders, whether 
public or private, are needed.

 “STEM represents a critical 
component in fulfilling the state 
government’s objectives in one 
of the strategic initiatives of the 
Penang2030 vision.

 “We can raise awareness 
and confidence among students 
to be directly involved in any 
STEM-related matter.

 “I am very confident that the 

efforts we are making today will 
be instrumental in bringing forth 
a generation that is creative and 
innovative, enriched with the 
principles of STEM,” he said.

Following this, Mohamad and 
state Education Department 
director Abdul Rashid Abdul Sa-
mad presented awards to all 
participating schools

Mohamad (fourth from left) is intrigued by one of the exhibits at the 2023 Penang STEM Education 
Innovation Project Convention.

Chow and Tan (front row, seventh from left) in a group photo with the newlyweds and other guests.

Vital role of 
teachers in 
STEM success

PSC opens first branch in 
Seberang Perai

23 couples tie the knot at mass wedding
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

环保 先 驱 州 属 槟 城 ， 配
合世界清理日（World 

Cleanup Day）不遗余力，来
自各行各业的志愿者，从学生
到专业人士，从当地社区到企
业，在槟威两地收集 374.3公
斤垃圾，展现了团结一致为保
护环境而努力的精神。

槟州首长兼槟城绿色机构主
席曹观友，在光大举行的“槟
城世界清理日闭幕礼”上，为
众人付出的努力和奉献精神表
示最深切的赞赏和钦佩。

“通过今天数个小时的活
动，我们见证了各位坚定与团
结的力量。一群来自企业与商
业的志愿者们分布槟州5个地
区一同清理环境。凭着
一股想要改变的信念，
大家成功清除 374.3 公斤
垃圾，其中，78.16%是
一般垃圾，21.84%是可
回收垃圾。这也成为了
我们团结为共同目标努
力而获取佳绩的最好证
据。”

在槟城绿色机构安排
下，志工们今早分别在
槟岛和威省的5个沿海
地段进行清理活动，他
们在卡巴星道捡获55.05
公斤垃圾、丹绒武雅海
滩188.56公斤垃圾、木
蔻山码头30.22公斤垃
圾、GSD脚车公园38.17公斤垃
圾,以及罗宾纳生态公园62.30

公 斤 垃 圾 。 5 地 点 一 共 捡 获
374.3公斤垃圾。

首长说，槟州一直都不遗余

力的推广绿色项目
与活动，州政府在
推动环境友好政策
与实践行动方面都
属先锋，其中槟州
绿色议程(PGA)、
槟州再生能源与节
能小组(PREET),以
及槟州垃圾源头分
类政策等都是我们
在打造永续与环境
友好家园的绿色措
举。”

“ 当 我 们 在 不
断前进时，请大家必

须要将今天的环保精神融入我
们的日常生活中， 做出更永续

的选择，一起保护槟城的自然
美丽。唯有你我共同的付出，
我们才可以为未来世代传承一
个更加清洁、绿色和繁荣的槟
州。”

“我要向所有志愿者、组织
单位和赞助商们表达我最深的
谢意。2023年槟州世界清理日
的成果是一个值得被赞扬的成
就，因为你们今早的奉献和辛
勤劳动是促使我们前进与改善
的 动力，我为此感到非常自
豪。”

陈美玲盼为地球带来正面影响
槟城绿色机构总经理陈美玲

致词时说，这是槟城绿色机构

首次为槟州举办的大型清理活
动，非常荣幸能够与这一群关
爱环境的志愿者们一起完成了
这个活动。希望能够为地球带
来正面的影响，同时提高公众
对保护环境和唯一地球的醒觉
意识，激发更多市民参与类似
的绿色活动。

“在今早的活动期间，我们
分别在各地区同时进行了捡垃
圾与环境清理环节。在清理的
同时，各地区单位也记录了每
一件 所收集的垃圾数据，以放
便后期的数据分析。最后，所
有所采集的垃圾数据将会纳入
最终的垃圾审计报告，并与所
有参与的企业组织分享。欢迎
大家将这份报告可用于个单位
的永续企业报告或环境、社会
及治理（ESG）报告中。”

“我呼吁每个人在未来继
续支持环境清理工作，因为这
不应该是一次性的活动项目。
同时，停止乱扔垃圾是保持环
境清洁的关键，而教育则扮演
着改变人们思维与行为的重要
角色。我鼓励在座的各位参与
槟城各大小环境清理活动或 
KakiClean 海岸线身心环保运
动团队，继续带动环境清理风
气。”

出席者包括掌管环境事务
的孙达拉祖行政议员、槟岛
市长拿督拉詹德兰、陈淑湘市
议员、各相关单位及企业代表
等。

随着时代进步，槟州政府重视科技在日常工作
中的应用，并继续推动槟州发展议程，以实现
槟城2030愿景，迈向以家庭为基础的智能绿色
州。

槟州地方政府事务委员会主席方美铼在数
码@威省活动开幕仪式上指出，槟州政府一直
鼓励州政府各部门和机构实施智能措施。

因此，他乐见市厅举办如是活动，聚集各政
府机构及私人单位向人民推广所提供的数码服
务，协助他们在指尖智慧获取信息及服务。

他认为，上述活动让人们看到各机构积极开
发技术和提高公共服务效率的决心，以满足人
民需求，同时实现高效率、负责任和透明的管
理。

他举例，本身担任市议员时，也利用微信平
台组织3个投诉群组至今，目的是希望能第一时
间处理民生问题，以助提升服务效率。

他说，槟州政府致力于推动智能议程，关注

5个主要领域，即智能政府、智能社区、智能环
境、智能移动和智能经济，以促进槟州的永续
发展。

他希望各方在政策、计划、治理和数码基设
方面做出更高效和有效的改进，在科技全球化
的浪潮中，共同努力实现槟城2030愿景。

阿扎尔：威省市厅善用数码科技
迈入数字化时代，威省市长拿督阿扎尔指

出，市厅善用数码科技，推出各项服务，方便
民众处理投诉、申请执照、缴纳税务等。

为此，他说，市厅数次举办如是活动，以提
升市民对此的了解，而本次活动获得市厅内部7
个单位，及10个政府和私人机构参与。

出席者尚有威省市议员陈润辉、王育璇、吴
宗海、安努亚、陈子英等。

数码@威省活动开幕 方美铼：槟政府向智能绿色州迈进

世界清理日成果丰硕
槟威两地清除374.3公斤垃圾

方美铼、 阿扎尔、陈润辉等聆听科技讲解。

槟城世界清理日闭幕礼.前排左3起陈美玲、曹观友、孙达拉祖、拉詹德兰等与全体嘉
宾大合照。

团队在在加巴星道捡获55.05公斤垃圾。.


